
خضریان با اشاره به بازدید از نمایشگاه دستاوردهای صنعتی کشور:

 آژانس حق مطالبه نظارت فراپادمانی
 از تاسیسات هسته ای ایران ندارد

عضو هیأت رییسه کمیسیون اصل نود مجلس شــورای اسلامی گفت: از 
نظر مجلس، هر گونه توافق ایران بــا آژانس بین المللی انرژی اتمی فقط در 

محدوده پادمان امکان وقوع دارد.

 

علی خضریان ســخنگوی کمیســیون اصل نود مجلس شورای اسلامی با 
اشــاره به بازدید اعضای کمیســیون اصل نود مجلس شــورای اسلامی 
از نمایشگاه دســتاوردهای صنعت هسته ای کشــور که با همراهی محمد 
اســلامی، معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان انــرژی اتمی صورت 
گرفت، گفت: نمایندگان مجلس در این بازدیــد ضمن گفتگو با جمعی از 
دانشمندان هسته ای کشــور، در جریان آخرین دســتاوردهای فناورانه 

صنعت هسته ای قرار گرفتند.
وی افزود: در این بازدید که جمعی از مدیران ارشــد صنعت هسته ای نیز 
حضور داشــتند؛ آخرین دســتاوردهای ســازمان انرژی اتمی ایران در 
حوزه های سوخت هسته ای، رادیوداروها، برق هســته ای، توسعه کاربرد 

پرتوها و نیز تجاری سازی این دستاوردها تشریح شد.
عضو هیأت رئیســه کمیســیون اصل نود مجلس در ادامه گفت: در پایان 
این بازدید، اعضای کمیســیون اصل نود در نشســت هم اندیشی با رئیس 
سازمان انرژی اتمی، ضمن قدردانی از اقدامات مهم انجام شده در سازمان 
انرژی اتمی ایران، بر حمایت مجلس جهت توســعه فنــاوری صلح آمیز 

هسته ای در کشور تأکید کردند.
رئیس کمیته سیاسی، نظامی و امنیتی کمیسیون اصل نود مجلس با اشاره 
به پرونده سیاســی جمهوری اســلامی ایران در آژانس بین المللی انرژی 
اتمی، گفت: ابهامات غرب بهانه ای برای ســنگ اندازی در مسیر پیشرفت 
ایران اسلامی اســت که به دفعات متعدد در جهت رفع بهانه ها اقدام شده 

است، اما کسی که خودش را به خواب زده، نمی شود بیدار کرد.
خضریان گفت: کمیسیون اصل نود مجلس در این نشست پس از دریافت 
گزارش رئیس ســازمان انرژی اتمی در موضوع مذاکرات اخیر با مدیر کل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی تاکید کرد که هــر اقدامی که مانع فعالیت 
جمهوری اســلامی ایران در موضوع هسته ای شــود را خلاف قانون اقدام 
راهبردی می دانیم و نمی پذیریم. و همکاری با آژانس را طبق NPT امری 
دوطرفه می دانیم که ضروری است حقوق ملت ایران از سوی آژانس رعایت 
شود.وی با بیان اینکه آژانس بین المللی انرژی اتمی طبق قانون فقط حق 
دارد در چارچوب توافق پادمان با مسئولان ســازمان انرژی اتمی مذاکره 
کند، گفت: این یک واقعیت است که بدانیم کشــور ما به واسطه برجام در 
چاله بسیار بزرگی افتاده است. در واقع مطابق با NPT، هر کشور هسته ای 
با آژانس بین المللی انرژی اتمی توافق می کنــد که پادمان را رعایت کند و 
ایران هم این توافق را امضا کرده و بر این اساس، نظارت های آژانس باید در 

حد پادمان باشد.

رییس مرکز پژوهش های مجلس گفت: تحول از مجلس 
سنتی به نوین، نیازمند پیشران هایی با ابزارهای فناورانه 

و نوآورانه است.
 بابک نگاهداری، در آئین اختتامیه دوره ســوم پارلمان 
دانشــجویی که به همت مرکز نوآوری قوه مقننه برگزار 
شد، گفت: قالیباف، ریاست محترم دوره یازدهم مجلس 
شورای اســلامی، از ابتدای کار تاکید داشتند که بحث 
تحول از مجلس ســنتی به مجلس نوین را در دستور کار 
خود قرار دهیم که تأســیس مرکز نــوآوری و مجموعه 
فعالیت هایــی نظیر پارلمــان دانشــجویی و اقداماتی 
نوآورانه از این دســت و رویکردهای دیگــر نیز با همین 

محوریت صورت گرفته است.
وی با بیان اینکه ســرعت تحولات به گونه ای شــده که 
ســازوکارهای مجالس ســنتی و بــا کارکردهای کند، 

پاسخگوی قانونگذاری دنیای جدید نیست، تصریح کرد: 
ما مدام با مســائل نوپدید مواجه می شــویم و این نیاز به 

طرح قوانینی جدید با رویکردهای نوین دارد.
رئیــس مرکــز پژوهش های مجلــس، یادآور شــد: در 
رویکردهای مجالس نوین حتی می توان گفت که قوانین 
دائمی و پایدار که قبلًا به عنوان اصلی ترین دستاوردهای 
مجالس به حســاب می آید در دنیای امروزی پاســخگو 
نخواهد بود و شــاید نیاز باشــد تا ابزارهــای دیگری در 
این زمینه اســتفاده کنیم چراکه هر لحظه با پدیده های 
نوظهوری مواجه شــویم و این ضرورت حرکت از مجلس 

سنتی به مجلس نوین را یک الزام می کند.
وی با بیان اینکه تحول از مجلس سنتی به نوین، نیازمند 
پیشران هایی با ابزارهای فناورانه و نوآورانه است، یادآور 
شد: نخستین پیشران حرکت به ســمت قانونگذاری ها 

و خط مشی گذاری های هوشمند اســت، اینکه فرایند 
قانونگــذاری در تمام مراحل آن از شناســایی مســائل 
تا تشخیص، طراحی، پیاده ســازی، آزمون و پالایش، از 
انواع نوآوری ها و فناوری ها اســتفاده کنیم و قانونگذاری 
هوشمندی را شــکل دهیم. مثلًا آزمایشگاه های قانون 
را ایجاد کنیم که اینکار را در دفتــر مطالعات حکمرانی 
مرکز پژوهش های مجلس با ایجاد آزمایشگاه حکمرانی 
و قانونگذاری شروع کرده ایم. همچنین شبیه سازی های 
سیاســتی با نقشــه پویایــی شناســی ابرچالش های 
حکمرانی کشور و شبکه علی و معلولی آن، اقدام دیگری 
در این زمینه است. ابزار قانونگذاری هوشمند را در قالب 

این آزمایشگاه ها و شبیه سازی ها فراهم می کنیم.
نگاهداری، دومین ابزار مقوله پیشــران حرکت به سمت 
مجالس نوین را توجه به قانونگذاری های مشــارکتی و 

تدریجی دانســت و در تبیین آن عنوان کرد: شاید بهتر 
باشد به این ســمت پیش رویم که کمتر بر روی قوانین 
ثابت پافشــاری کنیم و کم کم قوانین آزمایشی یا قوانین 
مدت دار آزمایشــی و مقرره گذاری های غیر رســمی و 
قوانین مبتنی بر اصول، متمرکز شــویم. در کل به جای 
قوانین ســفت و محکم، مقرره گذاری های غیر رسمی را 
تمرین کنیم.وی، ادامه داد: رویکردهای مشارکتی مانند 
پارلمان دانشجویی با سیستم های یادگیرنده، یکی دیگر 
از پیشران های حرکت از مجلس سنتی به سمت مجلس 
نوین است.رئیس مرکز پژوهش های مجلس، تاکید کرد: 
با رویکردهایی نوآورانه ای که مجلــس یازدهم و به تبع 
آن مجلس دوازدهم در پیش گرفته اند می توانیم مجلس 
یازدهم را مؤســس مجلس نوین در کشــور به حســاب 

بیاوریم.

رئیس جمهـور:

۴ هزار میلیارد تومان اعتبار به توسعه راه های مازندران اختصاص یافت
www.rooyesheafkar.ir
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صفحه8

 سپهر خلجی رئیس شورای اطلاع رسانی دولت در حساب کاربری 
خود در ایکس)توئیتر( با اشاره به ســفر رئیس جمهور به مازندران، 
نوشت: از هشت صبح جلســه پیگیری ویژه موضوعات مهم »رفع 
موانع خودکفایی در تولید برنج«، »مولدســازی پلاژهای دولتی«، 
»توسعه زیرساخت های بنادر استان«، »رسوب کالا در گمرکات« و 

»مسایل تالاب میانکاله« با حضور رئیسی  برگزار شد.

معاون اجرایی رئیس جمهور:
  ۱۱۷ مصوبه برای دور دوم سفر رئیس جمهور

 به مازندران تصویب شد

رئیس شورای اطلاع رسانی دولت:
 در دولت سیزدهم صبح جمعه

 تعطیل نیست
 معاون اجرایی رئیس جمهور با اشــاره به انجام دور دوم ســفر رئیس 
جمهور به مازندران، از اجرا و تکمیل برخی طرح های مهم و اساســی 
این اســتان خبر داد و گفت: ۱۱۷ مصوبه در این ســفر برای مازندران 
تصویب و اعتبار مورد نیاز آن در نظر گرفته شد. تکمیل ساختمان سد 
هراز از جمله این طرح ها است که برای ســاخت آن ۱۵ هزار میلیارد 

صفحه8ریال اعتبار در این دور از سفر در نظر گرفته شده است . صفحه2

مدیرکل دفتر سیاسی وزارت کشور:

 احزاب برای نخستین بار 
ساماندهی شدند

 تصادفات جاده ای؛ علت نیمی از تلفات گوشتخواران

 ۷۵ گونه جانوری ایـران
خ«   در لیست »سر

 لاکچری بازی در بازار میوه!

میوه هایی که مقصدشان تمام 
خانه های سطح شهر نیست 

صفحه 2

صفحه 2
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صفحه 4

باقری:
بریکس، هسته اولیه اراده برای 

ساختن جهان عادلانه است
معاون سیاســی وزیر امور خارجه از گروه بریکس به 
عنوان هسته اولیه و پیشران اراده جمعی بین المللی 
برای ساختن جهانی مبتنی بر عدالت و تأمین منافع 
کشورهای مستقل یاد کرد. علی باقری که روز جمعه 
بنا به دعــوت رئیس جمهوری تاتارســتان با هدف 
شرکت در پانزدهمین اجلاس بین المللی اقتصادی 
روسیه- جهان اســلام به کازان سفر کرده است، این 
ســخنان را در نشست تخصصی بررســی مناسبات 
جمهوری اســلامی ایران و فدراسیون روسیه در این 
اجلاس بیان کرد.اراده جدی ما در گروه بریکس این 
است که زمینه پیوســتن دیگر بازیگران منطقه ای و 
بین المللــی را برای حرکت مؤثرتــر و اثربخش تر در 

مناسبات بین المللی به دنبال داشته باشیم.
معاون وزیر امــور خارجه از گــروه بریکس به عنوان 
هسته اولیه و پیشــران اراده جمعی بین المللی برای 
ســاختن جهانی مبتنی بــر عدالــت و تأمین منافع 
کشــورهای مســتقل یاد کرد.وی اظهار داشت: از 
این منظر، نشســت آتی ســران گــروه بریکس در 
جمهوری تاتارســتان که در دوره ریاست روسیه بر 
این گروه برگزار خواهد شــد از نظر ما نشست بسیار 
مهم و تعیین کننده خواهــد بود. تلاش جدی ایران و 
روسیه این است که این نشست را به نقطه عطفی در 
همکاری بین کشورهای عضو بریکس تبدیل کنیم.
باقری در بخش دیگری از ســخنان خود با اشــاره به 
اراده رهبران ایران و روســیه برای تقویت مناسبات 
دوجانبه گفــت: رهبر معظم انقــلاب در دیدار چند 
سال قبل خود با آقای پوتین رئیس جمهوری روسیه 
بر این نکته تأکید فرمودند که نگاه ایران به مناسبات 
دو کشور این است که ایران مستقل و روسیه مقتدری 
را در ســطح منطقه و جهان و ایران مســتقلی را در 

صفحه8سطح منطقه و جهان داشته باشیم.

آب امانت فرزاندان ماست، امانتدار باشیم
فراخوان شناسایی متقاضی

 خرید پساب تصفیه خانه های فاضلاب خارج از حوضه آبریز دریاچه ارومیه

شرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان غربی )سهامی خاص(

 شرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان غربی در نظر دارد نسبت به برگزاری فراخوان شناسایی متقاضی خرید پساب تصفیه خانه  های 
فاضلاب خارج از حوضه آبریز دریاچه ارومیه به شرح زیر از طریق آگهی عمومی اقدام نماید لذا کلیه سرمایه گذاران واجد شرایط که دارای امکان 
تامین سرمایه مورد نیاز به شرح جدول ذیل بوده و سابقه مدیریتی یا اجرایی پروژههای مشابه را دارا باشند می توانند اعلام آمادگی خود را به همراه 
مدارک هویتی و سوابق کاری در قالب پاکات لاک و مهر شده به نشانی ارومیه چهار راه مخابرات دبیر خانه شرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان 

غربی ارسال نمایند .
دبی تصفیه خانه های فاضلاب خارج از حوضه آبریز دریاچه ارومیه

آذربایجان 
غربی

تاریخ شروع دورهتصفیه خانهشهرشهرستان
بهره برداری

ظرفیت تصفیه خانه 
)مترمکعب در روز(

نوع فرآیند 
تصفیه خانه

پساب خروجی 
تصفیه خانه )متر 

مکعب بر روز(

سردشتسردشت
تصفیه خانه  

فاضلاب 
سردشت

شش ماهه ۱سال 
هوادهی ۱۴۰۲۱۳۹۶/۰۴/۰۱۱۵۴۸۲

۴۶۹۱گسترده

پیرانشهرپیرانشهر
تصفیه خانه 

فاضلاب 
پیرانشهر

شش ماهه ۱سال 
لاگین ۱۴۰۲۱۳۹۰/۰۱/۰۱۱۱۴۰۰

۲۲۵۳۶هوادهی

قره چایپاره
ضیاالدین

تصفیه خانه 
فاضلاب قره 
ضیاءالدین

شش 
۱۳۹۴/۰۱/۰۱۷۹۰۰SBR۵۱۹۴ماهه۱سال۱۴۰۱

خویخوی
تصفیه خانه 

فاضلاب 
خوی

شش 
لاگون ۱۳۷۹/۰۱/۰۱۱۴۵۰۰ماهه۱سال۱۴۰۲

۲۷۶۲۹هوادهی

۶۰۰۵۰---۴۹۲۸۲جمع کل
آخرین مهلت تسلیم پاکات ساعت 1۲:00 مورخ 1403/03/09 محل ارومیه، چهار راه مخابرات، دبیرخانه شرکت آب و فاضلاب آذربایجان غربی 

می باشد. 
تاریخ نشر آگهی : 1403/0۲/۲9

شرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان غربی

وزارت نیرو
شرکت مهند سی  آب و فاضلاب  کشور

)ماد ر تخصصی(

شرکت آب و فاضلاب استان آذربایجان غربی

وزارت نیرو
شرکت مهند سی  آب و فاضلاب  کشور

)ماد ر تخصصی(

شماره : ۲۰۰۳۰۹۴۸۳۹۰۰۰۰۲۳ 
تاریخ : ۱۴۰۳/۰۲/۲۶ 
شهرداری ارومیه در نظر دارد به استناد ماده ۵ آئین نامه معاملاتی شهرداری و اعتبارات مصوب سال 1403 نسبت به برگزاری 
مناقصه عمومی )ابنیه( به شرح ذیل از طریق سامانه تداركات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir اقدام نماید.
 از شرکت های واجد شرایط دارای صلاحیت و ظرفیت آزاد در رشته ابنیه پایه ۵ که مایل به همکاری هستند دعوت به عمل می آید 
در مناقصه ذیل به شرح مشخصات اعلامی در این آگهی شرکت و نسبت به ارائه قیمت اقدام نمایند. لازم بذکر است کلیه مراحل 
برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارئه پیشنهاد قیمت مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت )ستاد( انجام خواهد شد. لذا لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت 

گواهی امضاء الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
www.urmia.ir لازم به ذکر می باشد شرکت کنندگان محترم جهت کسب اطلاعات بیشتر می توانند به سایت شهرداری ارومیه به آدرس  

 مراجعه نمایند. 
ا _موضوع مناقصه : عملیات احداث زمین چمن مصنوعی و رختکن پارک بادکی در سطح منطقه دو شهرداری اورمیه 

۲- مبلغ کل مناقصه : 3۸۲، 3۶۸، ۷۲4، ۲۵ ریال )بیست و پنج میلیارد و هفتصد و بیست و چهار میلیون و سیصد و شصت و 
هشت هزار و سیصد و هشتاد و دو ریال (

۳ - مدت قرارداد: شش ماه شمسی از تاریخ ابلاغ قرارداد میباشد 
۴- تاریخ دریافت اسناد مناقصه : از ساعت 10 روز چهارشنبه مورخه 1403/0۲/۲۶ تا ساعت 19 روز پنج شنبه مورخه 
 140۲/03/03در بستر سامانه ستاد به آدرس: www.setadiran.ir با پرداخت هزینه خرید اسناد از درگاه سامانه ستاد به مبلغ ... 
ریال )غیر قابل بازگشت( به شماره حساب 100۷۷۷00 بانک شهر به نام شهرداری ارومیه نسبت به اخذ مدارک مناقصه اقدام نمایند. 
۵- تاریخ ارائه و بارگذاری پیشنهادها: بارگذاری مدارک به صورت الکترونیکی در سامانه ستاد از ساعت 10 روز چهارشنبه 

مورخه  1403/0۲/۲۶تا ساعت 19 روز یک شنبه مورخه 1403/03/13 می باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/0۲/۲۶   تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/0۲/۲9 

امیر مختارزاده شهردارمنطقه ۲ ارومیه

آگهی مناقصه عمومی 
نوبت اول 

نوبت دوم

منابع آگاه مدعی شــده اند اگر دونالد ترامپ در انتخابات ریاست جمهوری 
پیروز شــود، تمرکز اصلی آژانــس بین المللی انــرژی )IEA( را که آمریکا 
حدود یک چهارم بودجــه اش را تامین می کند، به امنیــت انرژی و تامین 
ســوخت فســیلی برخواهد گرداند. آژانس بین المللی انرژی که در پاریس 
مستقر اســت، برای تضمین امنیت تامین انرژی اقتصادهای توسعه یافته 
پس از تحریم نفتی اعراب در دهه ۱۹۷۰، شــکل گرفت. بــا این حال، این 
آژانس در سال های اخیر، از این هدف، به حمایت از هدف کربن صفر تا سال 
۲۰۵۰، تغییر تمرکز داده اســت و از تغییر اساسی در سیستم انرژی جهانی 
حمایت می کند که شــامل وســایل نقلیه برقی، تامین بــرق تجدیدپذیر، 
هیدروژن و تمام منابع انرژی کم کربن دیگر است.آژانس بین المللی انرژی 
حتی به شــکل بدنامی اعلام کرده است اگر جهان تا ســال ۲۰۵۰ شانسی 
برای رسیدن به کربن صفر داشته باشد، نیازی به توسعه منابع جدید نفت و 
گاز نخواهد بود.اما به گفته مقامات ســابق دولت ترامپ و افراد آشنا به افکار 
ترامپ درخصوص انــرژی، اگر ترامپ در انتخابات نوامبــر به عنوان رئیس 
جمهور آمریکا انتخاب شود، احتمالا آژانس بین المللی انرژی را تحت فشار 

قرار خواهد داد تا به حداکثر رساندن عرضه سوخت فسیلی متمرکز شود.

نقشه ترامپ برای آژانس بین المللی انرژی لو رفت

نگاهداری:مجلس یازدهم مؤسس مجلس نوین در کشور است

 گلایه خطیب جمعه تهران گلایه خطیب جمعه تهران
  از تصویب تعطیلی »شنبه ها«   از تصویب تعطیلی »شنبه ها« 

در مجلسدر مجلس
کارشــناس دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش سازمان حفاظت محیط 
زیست گفت: از ۱۰۳۶ گونه مهره دار جانوری کشور، ۷۵ گونه در لیست سرخ 

اتحادیه بین المللی حفاظت از طبیعت )IUCN( قرار دارند.
مرضیه موسوی همزمان با روز جهانی گونه های در معرض خطر انقراض 
)سومین جمعه ماه می مصادف با ۲۸ اردیبهشــت( اظهارکرد: از ۱۰۳۶ 
گونه مهره دار جانوری کشــور شــامل ۲۰۹ گونه پســتاندار، ۵۶۰ گونه 
پرنده، ۲۴۲ گونه خزنده و ۲۵ گونه دوزیســت، ۷۵ گونه در لیست سرخ 
اتحادیه بین المللــی حفاظت از طبیعت  )IUCN(  در ســال ۲۰۲۲ قرار 

گرفته اند. 
گونه ها در این لیست در ســه طبقه در وضعیت بحرانی، در خطر انقراض و 

آسیب پذیر قرار دارند.



میز خبر

سیاسی
www.rooyesheafkar.ir
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در گفت وگوی تلفنی با استاندار صورت گرفت
پیگیری وضعیت امدادرسانی به سیل زدگان 

خراسان رضوی از سوی رییسی
رییس جمهور در تماس تلفنی با استاندار خراسان رضوی آخرین وضعیت 
امدادرسانی به سیل زدگان این اســتان را پیگیری و دستورات لازم را برای 

بسیج همه امکانات در این زمینه صادر کرد.
حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی که برای برگزاری دومین سفر استانی 
به مازندران در این استان به ســر می برد، عصر امروز پنجشنبه، در تماسی 
تلفنی با استاندار خراســان رضوی ضمن اطلاع از آخرین اخبار و جزئیات 
وقوع سیل در این استان و امدادرسانی های صورت گرفته، دستور داد همه 
امکانات برای تسریع در رسیدگی به وضعیت سیل زدگان و آسیب دیدگان 

بسیج شود.

باکو: 
 محل جدید سفارت جمهوری آذربایجان 

در ایران مشخص شد
 وزارت امور خارجه جمهوری آذربایجان اعلام کرد که ســفارت این کشور 
در تهران به مکانی جدید منتقل شــده و پس از تکمیــل به زودی فعالیت 

دیپلماتیک سفارت ازسرگرفته  خواهد شد.
آیخان حاجی زاده، ســخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری آذربایجان با 
اعلام این خبر گفت: در چارچــوب تماس ها و مذاکرات مقامات و نهادهای 
ذیربط دو کشور، انتظارات کشورمان به طرف مقابل منتقل شد و کارهای 
مربوطه با طرف ایرانی برای انتقال سفارتمان به یک مکان جدید که امن تر 

است و تمام شرایط لازم برای سفارت را برآورده می کند، صورت گرفت.
این مقــام وزارت خارجه جمهــوری آذربایجان همچنین بیــان کرد: در 
نتیجه کارهای انجام شــده مکان جدید سفارت مشــخص شده و در حال 
حاضر اقدامات مناسبی برای ایجاد شــرایط لازم برای سفارت در محل و 
ساختمان مذکور در حال انجام اســت و پس از اتمام کارهای مذکور، قرار 

است فعالیت سفارت در محل جدید ازسرگرفته شود.

  
ایروانی:

آمریکا برای توجیه تجاوز نظامی به یمن، 
درباره ما نشر اکاذیب می کند

ســفیر و نماینده دائم ایران در ســازمان ملل گفت: آمریــکا برای توجیه 
اقدامات غیرقانونی و تجاوزهای نظامی مســتمر علیه حاکمیت و تمامیت 

ارضی یمن، درباره ایران نشر اکاذیب می کند.
 امیرسعید ایروانی سفیر و نماینده دائم ایران در سازمان ملل در نامه ای به 
آنتونیو گوترش دبیرکل ســازمان ملل و نیز رئیس دوره ای شورای امنیت 
نوشــت: ادعای نماینده ایالات متحده علیه جمهوری اسلامی ایران که در 
خلال نشست علنی شورای امنیت ســازمان ملل متحد در مورد وضعیت 
یمن مورخ ۱۳ می ۲۰۲۴ تحت عنوان دســتور کار »وضعیت خاورمیانه« 

مطرح شد، مردود اعلام می شود.

ارشدترین دیپلمات جمهوری اسلامی ایران در سازمان ملل تصریح کرد: 
مایه تأسف است که نماینده آمریکا بار دیگر از تریبون شورای امنیت برای 
پیشبرد منافع سیاســی کوته فکرانه خود و توجیه و مشروعیت بخشی به 
اقدامات غیرقانونی و تجاوزات نظامی مســتمر آمریــکا علیه حاکمیت و 
تمامیت ارضی یمن با نشــر اکاذیب و اطلاعات نادرســت علیه جمهوری 

اسلامی ایران در خصوص وضعیت یمن استفاده کرد.
ایروانی تاکیــد کرد: جمهوری اســلامی ایران این ادعاهای بی اســاس را 
صراحتاً رد می کنــد. به همین ترتیب، جمهوری اســلامی ایران ادعاهای 
مشــابهی را که نمایندگان ایالات متحده، بریتانیا و فرانســه در جلســه 
توجیهی شورای امنیت در ۱۴ آوریل ۲۰۲۴ در مورد همان دستور جلسه 

)S/۹۶۰۲/۲۰۲۴( را علیه کشورم مطرح کردند، مردود می داند.
سفیر ایران در سازمان ملل ادامه داد: جمهوری اسلامی ایران در مکاتبات 
خود مورخ ۱۵ ژانویه، ۱۹ فوریه و ۱۸ مارس ۲۰۲۴، صراحتاً اعلام کرده که 
به قطعنامه های مربوطه شورای امنیت پیرامون وضعیت یمن متعهد بوده 

و فعالیتی مغایر با این قطعنامه ها انجام نداده است.
نماینده دائم ایران در ســازمان ملل تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران 
پیوسته از حل مسالمت آمیز بحران یمن از طریق مجاری دیپلماتیک دفاع 
می کند و بر تعهد خود نســبت به امنیت دریایی و آزادی دریانوردی تاکید 
دارد.ایروانی در این نامه از رئیس دوره ای شورای امنیت خواسته است این 

نامه را به عنوان سند شورای امنیت ثبت و توزیع کند.

جانشین منطقه پدافند هوایی شمال غرب ارتش:
همه تحرک های هوایی تحت رصد 

سامانه های راداری ساخت داخل است
امیر ســرتیپ دوم صالح گفت: همه تحرک های هوایــی حتی در خارج از 

مرزهای کشور تحت رصد و پایش سامانه های راداری ساخت داخل است.
به نقل از روابط عمومی ارتش، امیرســرتیپ دوم جعفر صالح جانشــین 
منطقه پدافند هوایی شمالغرب ارتش صبح امروز در بازدید از سایت رادار 
تاکتیکی پلدشــت اظهار کرد: امروز پدافند هوایی به عنوان یکی از مولفه 
های قدرتمندِ اقتدار کشور نقش برجســته ای در خنثی سازی تهدیدات 

دشمن داشته است.
وی با اشــاره به اینکه پدافند هوایی تبلور و تجلی اعتقاد به نبوغ و استعداد 
جوان ایرانی است، افزود: کارکنان جوان پدافندهوایی با اتکا به توانمندی 
های بومی و درونی خود با دست یابی به فناوری های نوین و روزآمد دفاعی 

حماسه هایی را رقم زدند که هر ایرانی به آن افتخار می کند.
امیرسرتیپ دوم صالح تاکید کرد: همه تحرک های هوایی حتی در خارج از 
مرزهای کشور تحت رصد و پایش سامانه های راداری ساخت داخل است و 
ما اجازه نخواهیم داد معاندان جمهوری اســلامی به امنیت و آسایش ملت 

عزیز ایران خدشه ای وارد کنند.
جانشــین منطقه پدافند هوایی شــمالغرب ارتش در ادامه با بیان اینکه 
دشــمنان انقلاب و نظام اســلامی به خوبی قدرت و تعالی اقتدار پدافند 
هوایی را حــس و درک کــرده اند، تصریح کــرد: هیچ تحریــم، تهدید و 
محدودیتی در افزایش اقتدار بازدارندگی نیروهای مسلح تأثیرگذار نبوده 

و نخواهد بود.
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رئیس شــورای اطــلاع رســانی دولت 
گفــت: در دولت ســیزدهم صبح جمعه 
تعطیل نیست، کســی خواب نمی ماند و 
رئیس جمهور از مشــکلات کشور بی خبر 

نیست.
 ســپهر خلجی رئیــس شــورای اطلاع 
رســانی دولت در حســاب کاربری خود 
در ایکس)توئیتــر( بــا اشــاره به ســفر 
رئیس جمهور بــه مازندران، نوشــت: از 
هشت صبح امروز جلســه پیگیری ویژه 
موضوعات مهم »رفــع موانع خودکفایی 
در تولید برنج«، »مولدســازی پلاژهای 

دولتی«، »توسعه زیرســاخت های بنادر 
اســتان«، »رســوب کالا در گمرکات« 
و »مســایل تالاب میانکالــه« با حضور 
رئیس جمهــور در اســتانداری در حال 

برگزاری است.
وی تاکید کرد: در دولت ســیزدهم صبح 
جمعه تعطیل نیســت، کسی خواب نمی 
ماند و رئیس جمهور از مشــکلات کشور 

بی خبر نیست.
 رئیس جمهور در شــانزدهمین مقصد از 
دور دوم سفرهای استانی دولت مردمی، 
صبح روزپنج شــنبه به همــراه جمعی از 

اعضای دولت به اســتان مازندران ســفر 
کرد. بازدیــد از کارخانه چــوب و کاغذ، 
بهره برداری از طرح هــای جدید نهضت 
ملی مســکن، تکمیــل فاز آبرســانی به 
شهر ساری، پارک جنگلی ۵۰۰ هکتاری 
ساری، شرکت در جشن احیای واحدهای 
تولیدی راکد همچنین حضور در نشست 
شــورای اداری، دیدار با مردم ســاری و 
نوشــهر، دیدار با علما، نخبگان و خانواده 
شهدا و مردم استان بخشی از برنامه های 
سفر رئیس  دولت ســیزدهم به مازندران 

در دور دوم سفرهای استانی بود.

سفر نخســت آیت الله رئیســی همراه با 
تعــدادی از وزرا و اعضای هیــات دولت 
ســیزدهم به مازندران ۲۰ اسفند ۱۴۰۰ 
انجام شــد که افــزون بر دیدار با اقشــار 
مختلف مردم و بازدید از برخی طرح های 
زیرســاختی، بهره بــرداری از چندیــن 
طــرح عمرانی و تعییــن تکلیف تعدادی 
از پروژه های نیمــه کاره و بر زمین مانده، 
نتیجــه آن در نظر گرفتــن ۱۷۶ مصوبه 
برای اجرای طرح های مختلف با مجموع 
اعتبار مصوب بیــش از ۱۷۷ هزار و ۸۹۸ 
میلیارد ریال بود. از پایان ســال ۱۴۰۰ تا 

کنون افزون بر ۱۲۶ هزار و ۴۱۵ میلیارد 
ریال اعتبــار به طرح های مصوب ســفر 
نخســت رئیس جمهــور بــه مازندران 
اختصاص یافــت که معــادل ۷۱ درصد 
کل اعتبار در نظر گرفته شــده برای این 
طرح ها اســت. از مجمــوع ۱۷۶ مصوبه 
سفر نخســت رئیس جمهور به مازندران 
۷۸ مصوبه به طور کامل محقق شــده، در 
۸۹ مصوبه فرآیند اجرایی طی می شــود 
و عملیــات اجرایی با پیشــرفت فیزیکی 
طبق برنامه در حال انجام است و اجرای ۹ 

مصوبه نیز در حال پیگیری است.

رئیس شورای اطلاع رسانی دولت: در دولت سیزدهم صبح جمعه تعطیل نیست

 مدیرکل دفتر سیاســی وزارت کشــور با بیــان اینکه 
برگزاری انتخابــات الکترونیک در ۸ حــوزه انتخابیه، 
نقطه درخشانی در کارنامه دولت سیزدهم است، گفت: 
برای نخستین بار سازوکاری اندیشــیده شد تا احزاب و 
جبهه های قانونی، فهرست های خود را در وزارت کشور 

به ثبت برسانند.
عبدالله مرادی، با اشــاره به برگــزاری انتخابات مجلس 
شورای اســلامی به صورت الکترونیکی گفت: موفقیت 
وزارت کشور در برگزاری انتخابات الکترونیک در ۸ حوزه 
انتخابیه به ویژه تهران، نقطه درخشانی در کارنامه دولت 

سیزدهم است.
وی اضافه کرد: برای سال های مختلف، مردم در برگزاری 
انتخابات ضمن مشــاهده بهره گیری کشورهای دیگر از 
ابزارهای نویــن مطالبه مهمی در برگــزاری انتخابات با 
صندوق آرای الکترونیک را داشــتند. همچنین مجریان 
شــعب اخذ رای به ویژه در شــمارش آرا درگیر روندی 
طولانی و خسته کننده می شدند. بنابراین در این دولت 
تمرکز جدی صورت گرفت، به ویــژه اینکه مقام معظم 
رهبری بر سلامت و امنیت انتخابات تأکید ویژه داشتند 
که یکی از مهمترین بخش های امنیت و سلامت، همین 

برگزاری الکترونیک بود.
مدیــر کل دفتر سیاســی وزارت کشــور تاکیــد کرد: 
برگزاری الکترونیک، استانداردهای برگزاری انتخابات 
را حداکثــری می کند و گامــی مهــم در تحقق دولت 
الکترونیــک نیــز هســت. در انتخابات اخیر، ســامانه 
فنی بدون کوچکترین مشــکل اتصال، به شــکل پایدار 
در اخذ رای در حــدود ۱۷۰۰ شــعبه ـ در دور اول در ۴ 
حوزه انتخابیه و ۷هزار شــعبه و در دور دوم برای ۸ حوزه 

انتخابیه از جمله تهران ـ مورد استفاده قرار گرفت.
مرادی با بیــان اینکه پس از اخذ رای نتایج به ســرعت و 

به شــکل دقیق مشخص شــد، تصریح کرد: این فرایند، 
کاملا در جهت بیشینه ســازی اعتماد عمومی موثر بود و 
شهروندان با اطمینان خاطر تجربه جدیدی را در عرصه 
انتخابات داشتند و شــورای نگهبان نیز در اجرای نقش 

نظارتی خود با انتخابات الکترونیک موافقت کرد.
وی، صرفه جویــی، ســهولت رای دهی، دقــت بالا در 
شــمارش آرا و امنیــت را از مهم تریــن ویژگی هــای 
انتخابات الکترونیکی برشــمرد و اظهار کرد: در گذشته 
فقط در حوزه های محدود آن هم در انتخابات شــوراها، 
انتخابات الکترونیکی برگزار شــده بود؛ اما وزارت کشور 
این بار هدف بزرگی را انتخاب کــرد و در تهران انتخابات 
الکترونیکی برگزار کرد که نقطه عطفی مهمی بشــمار 
می آید. ضمــن آنکه همــه فرآیندها از پیــش ثبت نام 
داوطلبان تا احراز هویت رأی دهندگان نیز همگی برخط 

انجام گرفت.
مدیر کل دفتر سیاسی وزارت کشور ابراز امیدواری کرد 
که این تجربه خوب و موفق، با پشــتیبانی مجموعه های 
داخلی دانــش بنیان و نقــش وزارت ارتباطــات برای 
انتخابات های آتی نیز به شکل حداکثری مورد استفاده 
قرار گیرد. در کشــور این ظرفیت فنــی و توان ارتباطی 
وجود دارد کــه البته به جهــت قانونی منــوط به تایید 

شورای نگهبان است.
مرادی همچنین درباره نقش مؤثــر احزاب در انتحابات 
مجلس دوازدهم، گفت: انتخابــات مجلس دوازدهم، در 
حوزه ایفای نقش احزاب و جبهه های سیاســی نیز واجد 
یک تحول مهم بود و مقدمه ای اســت بر آنکه انتخابات  
در کشــور ما به ســوی ایفای نقش محوری و مسئولیت 
پذیری، بازیگران تخصصی عرصه سیاست یعنی احزاب 

حرکت کند.
وی تاکید کرد: مــاده ۸ قانون جدیــد انتخابات مجلس 

شورای اســلامی در سال ۱۴۰۲، انتشــار فهرست های 
انتخاباتی را فقط منحصر به احزاب و جبهه های سیاسی 
دانست و از این جهت نیز وزارت کشور در راستای اینکه 
فضای سیاسی باید قاعده مند و شــفاف باشد، فهرست 
احــزاب و جبهه های سیاســی قانونــی دارای مجوز از 

کمیسیون فرا قوه ای ماده ۱۰ احزاب را منتشر کرد.
دبیر کمیســیون ماده ۱۰ احــزاب با بیــان اینکه برای 
نخستین بار ســازوکاری اندیشــیده شــد تا احزاب و 
جبهه هــای قانونی، فهرســت های خــود را در وزارت 
کشور به ثبت برسانند، اظهار کرد: هرچند در این زمینه 
خلأهای قانونی هنــوز وجود دارد، اما بــه میزان زیادی 
شفافیت سیاسی فهرست ها، با شناسنامه دار شدن آنها 
افزایش یافت. فهرست های اصلی منتشر شده در کشور 

در انتخابات اخیــر، اعم از اصولگرایــان و اصلاح طلبان، 
از چارچــوب قانونی تبعیــت کردند، بــه همین جهت 
شــهروندان به نحو واضح تری می توانســتند تشخیص 
دهند هر فهرست، برآمده از کدام حزب و جریان سیاسی 

است.
مرادی خاطرنشان کرد: این گام نخست است، امیدواریم 
چارچوب هــای قانونی در این زمینه ارتقــا یابد تا عرصه 
سیاســی کشــور با فعالیت قانونمند و شــفاف احزاب 
سیاسی شناسنامه دار، شفاف تر شود. شهروندان آگاهانه 
انتخاب کنند و احزاب نیز در پیشــنهاد فهرســت های 
خود مســئولیت پذیر عمل کنند و نهایتاً نامزدها پس از 
پیروزی در چارچــوب قواعدی و گفتمانی، فهرســت و 

حزب متبوع خود عمل کنند.

مدیرکل دفتر سیاسی وزارت کشور:

 احزاب برای نخستین بار ساماندهی شدند

رئیس جمهور:

۴ هزار میلیارد تومان اعتبار به توسعه راه های مازندران اختصاص یافت

 رئیس جمهور با تاکید بر این که شــهرها و روستاها باید 
توسعه پیدا کند، گفت که در این سفر چهار هزار میلیارد 
تومان برای توســعه راه های اســتان مازنــدران در نظر 

گرفته شده است.
 آیت الله سیدابراهیم رئیسی روز جمعه در دیدار با مردم 
غرب مازندران در مصلای نوشــهر اظهار کرد: اقدامات 
انجام شده برای دسترسی به اهدف اقتصاد دریامحور در 
کشور کافی نیست و باید کارهای بیشتری در این بخش 

انجام شود.
وی افزود: برخی کشــورها با وجود برخورداری از ساحل 
ناچیز و محــدود، تولید ناخالص فراوانــی از این مزیت و 
قابلیت دارند؛ اما ما با پنج هزار کیلومتر نوار ســاحلی در 
سراسر کشور درآمد سه تا چهار درصدی داریم در حالی 

که این رقم در برخی کشورها حدود ۵۰ درصد است.

دولت خادم مردم است
آیت الله رئیســی بیان کرد: رهبر معظم انقلاب فرمودند 
امسال سال جهش تولید با مشــارکت مردم است یعنی 
مشکلات باید با حضور و مشــارکت مردم حل شود. حل 
مسائل استان به مشــارکت مردم در بخش های مختلف 
نیاز دارد.وی ادامه داد: حل بســیاری از مسائل با دست 
توانمند مردم امکان پذیر اســت؛ دولت هم خادم شــما 

مردم برای حل این مسائل است.

برگزاری نشست بررسی مشکل آشوراده
رئیس جمهور ادامــه داد: صبح امروز در نشســت حل 

مساله مازندران گفتم مشــکل آشوراده بیش از ۲۵ سال 
است مطرح است، منطقه ای که می تواند نقش مهمی در 
رونق اقتصاد گردشگری داشته باشد تهدید نیست بلکه 

فرصتی برای گردشگری منطقه است.
آیت الله رئیسی گفت: با حفظ محیط زیست و گردشگری 
می توان اقتصاد را نیز در میانکاله فعال کرد. این امکانات 
در استان فراوان اســت؛ از رامسر و تنکابن گرفته تا شرق 
اســتان این ظرفیت ها وجود دارد. خداوند به این استان 

ثروت داده و بهترین استفاده را باید از این ثروت برد.

اختصاص 4 همت به جاده های مازندران
وی ادامه داد: در دور نخست ســفر  هیات دولت سه هزار 
میلیارد و در این سفر هم چهار هزار میلیارد تومان برای 

جاده های استان در نظر گرفته شد.
آیت الله رئیســی گفت: برای توســعه زیرســاخت های 
آموزشــی و مــدارس اســتان در ســفر دور نخســت 
تصمیم هایی گرفته شــد و به نتیجه رسید و در این سفر 

هم تصمیم های جدید گرفته خواهد شد.

رفع مشکل زیست محیطی شهرک
 صنعتی نوشهر

رئیس جمهــور به مطالبات مردم نوشــهر اشــاره کرد 
و گفت: یکی از گره هــای این منطقه، پرونده شــهرک 
صنعتی بود. مشکل محیط زیستی ســبب شده بود که 
سال ها این مساله طول بکشــد، اما به تازگی حل شد که 
باز شدن این گره دســت کم یک هزار شــغل در نوشهر 

ایجاد می کند. 
وی گفت: گردشــگر داخلی و خارجی که وارد اســتان 

می شود باید همه ابعاد حضور آن مد نظر باشد.
رئیســی با اشــاره به وجود ۱۰ هزار و ۴۰۰ شــهید در 
مازندران بیان کرد: هویت فرهنگی استان مازندران و این 
شهرستان )نوشهر( با عشق به اهل بیت )ع( پیوند خورده 
است. فرهنگ و هویت مردم نوشــهر، چالوس، تنکابن، 
عباس آباد، رامســر، نور، محمودآباد بــا ۱۰ هزار و ۴۰۰ 

شهید این استان پیوند خورده است.
وی یادآور شــد: ایثارگران و جانبازان ســند هویت این 
مردم برای دفاع از کشور، دین، ارزش های الهی و انقلاب 

شکوهمند اسلامی به شمار می روند.
رئیس جمهور افزود: تاریخ این شهرســتان و تاریخ غرب 
و شــرق مازندران نشــان دهنده ایســتادگی و بصیرت 
مردم منطقه است. از حضور گرم شــما مردم صمیمانه 
تشــکر می کنم. عزیزانی که جمع ما به حضور شما مزین 
است. از ابراز محبت شما سپاســگزارم و می دانم همواره 

پشتیبان ارزش های انقلاب خواهید بود. 

تاکید بر توسعه شهرها و روستاها
وی ادامه داد: شهر و روســتای ما حتما باید توسعه پیدا 
کند؛ با این نظام ارتباطی و اطلاعاتی و امکاناتی که امروز 
وجود دارد، شــهرها و روستاهای اســتان مازندران باید 

مجهز شوند که برای آن گام هایی برداشته شده است.
آیت الله رئیســی گفت: حضور نیروهای دریایی و هوایی 
در این اســتان برکتی برای مازندران است که تلاش شد 

با استفاده از آن برای توسعه یافتگی نوشهر گام برداشته 
شــود. رئیس جمهور بیان کرد: اینجا بــا توجه به وجود 
فرودگاه و بندر، امکان واردات و صــادرات قابل توجهی 
داریم؛ برنامه دولت توســعه بندر نوشــهر اســت، چون 

زمینه واردات و صادرات بیش از این میزان را هم دارد. 
وی افزود: هویت و فرهنگ مــردم مازندران هرگز تحت 
تاثیر نظام ارتباطــات و اطلاعات و توســعه یافتگی که 

لازمه زندگی امروز است قرار نمی گیرد. 
 آیت الله سید ابراهیم رئیسی از طریق فرودگاه بین المللی 
شهدای ساری و با اســتقبال نمایندگان ارشد استان از 
جمله آیت الله محمدباقر محمــدی لایینی نماینده ولی 
فقیه، اســتاندار و تعدادی از نمایندگان مردم استان در 

مجلس وارد مازندران شد.
گفت وگوی خبری در فرودگاه، حضور در کارخانه چوب 
و کاغذ و جشــن احیای ۳۹۵ واحد تولیدی راکد استان، 
دیدار با مردم مازنــدران در مصلای امــام خمینی)ره( 
ســاری، حضور در بیمارستان رازی قائمشــهر و افتتاح 
این بیمارستان، افتتاح مجتمع آموزشی برکت روستای 
خرماکلا در شهرستان قائمشهر، حضور در جمع فعالان 
اقتصاد مردمــی در خرماکلا، دیدار با خانواده شــهدای 
مدافع حرم و شــرکت در جلسه شــورای اداری استان 
برنامه های روز نخست ســفر رئیس جمهور به مازندران 

بودند.
دیدار با مردم غرب مازندران در نوشهر و بازدید برخی از 
زیرساخت ها و طرح های غرب استان نیز برنامه های روز 
دوم سفر رئیس جمهور به مازندران است. اعضای هیئت 
دولت نیز امروز مانند روز گذشــته در شهرســتان های 
مختلف مازندران به نمایندگــی از رئیس جمهور حضور 

می یابند.
سفر نخســت آیت الله رئیســی همراه با تعدادی از وزرا و 
اعضای هیات دولت ســیزدهم به مازندران ۲۰ اســفند 
۱۴۰۰ انجام شد که افزون بر دیدار با اقشار مختلف مردم 
و بازدید از برخــی طرح های زیرســاختی، بهره برداری 
از چندیــن طرح عمرانــی و تعیین تکلیــف تعدادی از 
پروژه های نیمه کاره و بر زمین مانــده، نتیجه آن در نظر 
گرفتــن ۱۷۶ مصوبه برای اجرای طرح هــای مختلف با 
مجموع اعتبار مصوب بیش از ۱۷۷ هزار و ۸۹۸ میلیارد 

ریال بود.
از پایان ســال ۱۴۰۰ تا کنون افزون بر ۱۲۶ هزار و ۴۱۵ 
میلیارد ریال اعتبار به طرح های مصوب ســفر نخســت 
رئیس جمهور به مازندران اختصاص یافت که معادل ۷۱ 
درصد کل اعتبار در نظر گرفته شــده برای این طرح ها 

است.
به اســتناد آمارهای اعلام شــده توسط دســتگاه های 
اجرایی و اســتانداری مازندران، از مجموع ۱۷۶ مصوبه 
ســفر نخســت رئیس جمهور به مازندران ۷۸ مصوبه به 
طور کامل محقق شــده، در ۸۹ مصوبــه فرآیند اجرایی 
طی می شود و عملیات اجرایی با پیشرفت فیزیکی طبق 
برنامه در حال انجام اســت و اجرای ۹ مصوبه نیز در حال 

پیگیری است.
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میز خبر
رجبی مشهدی: 

تعرفه برق در سال ۱۴۰۳ تغییری نمی کند
مدیرعامل شــرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق )توانیر( با بیان اینکه 
تعرفه برق در سال ۱۴۰۳ تغییری نخواهد داشــت، گفت: تعرفه های برق 
در آبان ماه سال گذشته اصلاح شــد و ۸۰ درصد مشترکان که کمتر از الگو 

مصرف می کنند، با تغییر چندانی در قبوض خود مواجه نیستند.
 مصطفی رجبی مشــهدی آخرین اصلاحات تعرفه بــرق را مربوط به آبان 
سال گذشته دانســت و اظهار داشت: تعرفه برق در ســال ۱۴۰۳ تغییری 

نخواهد داشت.
وی خاطرنشــان کرد: ۸۰ درصد مشــترکان که زیر الگو مصرف می کنند 
تغییر چندانــی در قبوض برق آنهــا اتفاق نیفتــاده؛ اما نــرخ برق برای 
مشترکان با مصرف بیشتر از الگو و به ویژه مشــترکان بالای ۲. ۵ برابر الگو 
به صورت پلکانی و افزایشــی اســت که انتظار می رود نقش به ســزایی در 

کاهش مصرف برق این دسته از مشترکان داشته باشد.
مدیرعامل توانیر ماهانه شــدن صدور قبض برق را از دیگر تغییرات ســال 
جاری دانســت و ادامه داد: اجرای پویش باانــرژی، کاهش ۱۵ درصدی 

مصرف برق مشترکان خانگی به راحتی قابل انجام است.
رجبی مشهدی، بر لزوم تعامل هر چه بیشتر روابط عمومی های صنعت برق 
با این پویش و بهره گیری از ابزارهای نویــن در جهت هم افزایی اقدام های 

مدیریت مصرف تأکید کرد.
وی با اشاره به طرح های تشــویقی صرفه جویی در مصرف برق، گفت: یک 
دوره برق رایگان به مشــترکانی که مصرف برق خــود را کاهش می دهند 

اختصاص خواهد یافت.
مدیرعامل توانیر افزود: پس از آن متناســب با میزان کاهش انرژی، امتیاز 
دریافت می کنند و با شرکت در قرعه کشی از جوایز ارزنده ای مانند خودرو، 

لوازم خانگی و کالای دیجیتال بهره مند می شوند.
رجبی مشهدی با اشاره به راه اندازی ســامانه اندازه گیری دوسویه مصرف 
آب و برق از ســوی وزارت نیرو، مصرف آب بیش از ۸۰ درصد مشــترکان 
کشــاورزی را مطابق پروانه عنوان دانست و افزود: مشــترکان کشاورزی 
در صــورت تأمین ۱۱ درصــد از نیاز مصــرف برق از طریق ســامانه های 
خورشــیدی از برنامه هــای مدیریت مصرف بــرق ایام تابســتان معاف 

می شوند.
وی صنایع کوچک و متوسط که عمده مشــترکان صنعتی کشور را شامل 

می شوند را از برنامه مدیریت مصرف معاف دانست.
مدیرعامل توانیر کاهش ۲۰ درصــدی مصرف برق این گروه از صنایع را در 
تابستان ضروری برشمرد و گفت: در بخش صنایع سنگین که ۳۵۰ صنعت 
بزرگ را شــامل می شــود نیز با همکاری وزارت صمت، کاهش مصرف در 
ســاعات اوج بار پیش بینی شده که متناســب با ماه های اضطرار به مرحله 

اجرا در می آید.

رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و روسیه مطرح کرد؛
واکنش به عملیاتی شدن »ریال برون مرزی« 

در تجارت با روسیه
به گفته رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و روســیه در تجارت با ریال 

برون مرزی هم سیاست های بانک مرکزی می تواند چالش ساز شود.
 

هادی تیزهوش تابان، رئیس اتاق مشــترک بازرگانی ایران و روســیه  در 
واکنش به خبر بانــک مرکزی درباره عملیاتی شــدن زودهنــگام ریال 
برون مرزی در تجارت با روسیه گفت: اگر در تجارت با روسیه از طریق ریال 
برون مرزی چالشی هم به وجود آید، برآمده از عملکرد بانک مرکزی است. 

وی توضیح داد: صادرکننــده ایرانی در ازای فروش کالا در روســیه روبل 
دریافت می کنــد و این روبــل را از طریق بانک های روســی به بانک های 
ایران حواله می کند تا ریــال دریافت کند. در این بین اگــر بانک مرکزی 
بخواهد این پول را به سامانه های ســنا و نیما وارد کند و ارزش ارزی را که 
صادرکننده به دست آورده کاهش دهد این کار به ضرر صادرکننده است و 

بانک مرکزی باید ارزش واقعی روبل را به ریال به تاجر پرداخت کند. 
تیزهوش تصریح کرد: در حال حاضر محاسبه ارزش صادرات صادرکننده 
در ســامانه نیما بــه کاهش ۲۰درصــدی ســود او می انجامــد که رقم 

قابل توجهی است. 
رئیس اتاق مشترک ایران و روســیه افزود: تجارت با ریال از دو سال پیش 

تاکنون همواره انجام شده و این نخستین بار نیست که مطرح می شود.  
وی خاطرنشــان کرد: البته منظور من مخالفت کلی با قانون بازگشت ارز 
حاصل از صادرات نیست. این موضوع در همه دنیا عرف است اما مساله ای 
که در بازگشــت ارز حاصل از صادرات در ایران وجود دارد فاصله چشمگیر 

قیمت ارز در بازار آزاد با قیمت ارز در سامانه نیماست.

مدیرکل نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد کشاورزی:
قیمت شکر افزایش یافت

به گفته مدیرکل نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد کشاورزی قیمت 
جدید شکر سفید درب کارخانجات حداکثر ۳۸ هزار و ۵۰۰ تومان تعیین 

شده است.
 مســعود امرالهی، مدیــرکل نظارت بــر کالاهای اساســی وزارت جهاد 
کشــاورزی گفت: به دلیل حذف نــرخ ارز ترجیحی واردات شــکر خام و 
افزایش ۴۰ درصدی قیمت خرید تضمینی چغندرقند قیمت شــکر تغییر 

یافته است و قیمت جدید این محصول به تصویب ستاد تنظیم بازار رسید.
وی افزود: بر اساس مصوبه ستاد تنظیم بازار قیمت جدید شکر سفید درب 
کارخانجات با محاسبه ۱۰ درصد مالیات بر ارزش افزوده حداکثر ۳۸ هزار 

و ۵۰۰ تومان تعیین شده است.
امرالهــی تصریح کــرد: با توجه بــه قیمــت درب کارخانجــات، قیمت 
مصرف کننده شکر فله به ازای هر کیلوگرم حداکثر ۴۲ هزار و ۵۰۰ تومان 

تصویب شده است.
امرالهی با بیان اینکه قیمت شــکر بســته بندی طی روزهای آینده تعیین 
تکلیف می شــود اظهار کرد: قیمت های جدید در ســامانه بازارگاه وزارت 

جهاد کشاورزی بارگذاری شده است.
پیش از این قیمت هر کیلوگرم شــکر درب کارخانجــات ۲۵ هزار و ۵۰۰ 
تومان بود که با یک درصد ارزش افــزوده با قیمت ۲۶ هزار و ۸۰۰ تومان در 
اختیار بنکداران مــواد غذایی قرار می گرفت و طبق مصوبه ســتاد تنظیم 
بازار با قیمت هــر کیلوگرم ۲۸ هزار تومان به دســت مصــرف کنندگان 

می رسید.

۳

معاون توســعه مدیریت و منابع انسانی 
بانک مرکــزی گفــت: از اقدامات مهمی 
که توســط بانک مرکزی انجام می شود، 

تدوین سند راهبردی دو ساله است.
 یکتا اشــرفی؛ معاون توســعه مدیریت و 
منابع انســانی بانک مرکزی در همایش 
مدیــران ارشــد و پیشکســوت بانــک 
مرکــزی اظهار کرد: بانــک مرکزی یکی 
از با اصالت ترین نهادهای کشــور است و 
همیشــه از بهترین نیروی انســانی بهره 
برده و اصلی ترین ســرمایه بانک مرکزی 
نیروها و ذخایر نیروی انســانی آن است. 
همواره از پویایی بســیار ارزشمندی که 
در فضای مجازی بــه همت صاحبنظران 
پیشکســوت بانک مرکزی ایجاد شــده 

می توانیم استفاده کنیم.
 وی با اشــاره بــه تصویب و ابــلاغ قانون 
جدید بانک مرکزی گفــت: قانون جدید 
بانک مرکزی آذر ماه سال ۱۴۰۲ به بانک 

مرکزی ابلاغ شــد. البته این قانون رفت و 
برگشت دو سه ســاله ای داشت و مراحل 
طراحی آن نیــز چندین ســال به طول 

انجامید.
اشرفی با اشاره به اصلاحات انجام شده در 
قانون جدید بانک مرکزی، اظهار کرد: این 
قانون مباحث جــدی و اصلاحات جدی 
ســاختاری برای بانک به دنبال دارد و از 
قسمت اهداف بانک مرکزی تا اصلاحات 

ساختاری با تغییرات مواجه هستیم. 
 وی افــزود: یکی از مهمتریــن تغییرات 
قانون جدید بانک مرکزی تغییر شــورای 
پول و اعتبار بــه هیئت عالی اســت. در 
هیئــت عالی دو نفــر از معاونیــن بانک 
مرکزی به عنوان عضو حضور دارند و قائم 
مقام بانک مرکزی نیز در کنار رئیس کل 
جزو اعضای هئیت عالی هستند. دو عضو 
اقتصاددان، یک عضو کارشــناس مالی و 
یک عضو کارشــناس پولی نیز با پیشنهاد 

رئیــس کل و تائید رئیــس جمهور عضو 
هیئت عالی می شوند.

 اشرفی با بیان اینکه در هیئت عالی بانک 
مرکزی علاوه بر ترکیب، شرح وظایف نیز 
تغییر کرده است، گفت: رئیس کل بانک 
مرکزی هر فصل موظف است برنامه خود 
برای سه ماه آینده را اعلام کند و عملکرد 
خود را نیز از ســه ماه گذشــته ارائه کند. 
در واقــع در قانون جدیــد بانک مرکزی 
انتظام بخشــی و شــفافیت بیشتر حوزه 
سیاست های پولی و بانکی کشور به چشم 
می خورد.وی در ادامه اظهار کرد: یکی از 
اقدامات مهمی که از سوی بانک مرکزی 
انجام می شــود، تدوین سند راهبردی دو 
ساله است. تدوین سند راهبردی دوساله 
بانک مرکزی از اسفندماه استارت خورده 

و در حال انجام است. 
معاون توســعه مدیریت و منابع انسانی 
بانــک مرکــزی گفــت: یکی دیگــر از 

مشــکلاتی که بانک مرکزی با آن مواجه 
بــود، پیش نیازهــای قانــون در حوزه 
نظارت از منظر وظایفی بــود که بر عهده 
بانک مرکزی گذاشــته شده و ناهمخوان 
بودن آن با میزان اســتقلال و اختیارات 
بانک مرکزی است. وی افزود: دو شورای 
سیاســتگذاری پولی و ارزی و شــورای 
حوزه نظارت در بانک مرکزی تشــکیل 
شده است و در این کمیته های تخصصی 
مباحثی از جنس ثبــات مالی و طراحی 
ســاختار ارتبــاط منطقــی حوزه های 
سیاســت های پولی با سیاست های مالی 

کشور در آن ها مطرح می شود.
 اشرفی اظهار کرد: در سال ۱۴۰۱ پس از 
یک دهه آزمون استخدامی بانک مرکزی 
برگزار شــد اما نتایج مطلوبی را به دست 
نیاوردیم. قصد داریم با بازگشت به عقب 
از سیاست بورســیه نخبگان دانشگاهی 
استفاده کنیم. قصد داریم از روش جذب 

نیرو از سامانه نخبگان دانشگاهی و ده نفر 
برتر دانشگاه های ممتاز کشور برای جذب 

نیرو استفاده کنیم.
 وی در ادامه گفت: مجــوز جذب ۱۰ نفر 
از نخبگان دانشــگاهی را دریافت کردیم 
و با پیگیری های انجام شــده، ســازمان 
اســتخدامی کشــور جذب نخبگان را از 
ســهمیه بانک مرکزی جدا کرده اســت. 
در اســتخدام بانک مرکزی سالانه ۱۰۰ 
نفر نیز بــا آزمون هــای تخصصی جذب 

می شوند.
اشــرفی در ادامه با اشــاره به اینکه مجوز 
تاســیس کانون ارزیابی بانــک مرکزی 
را دریافــت کرده ایم، گفــت: از نیمه دوم 
خردادماه کار عملی کانون ارزیابی بانک 
مرکزی آغاز می شود. البته این کانون در 
خصوص نظام بانکی نیز نقش ایفا می کند 
و در فرآینــد جذب نیــروی تخصصی به 

شبکه بانکی نیز کمک خواهیم کرد.

معاون توسعه مدیریت و منابع انسانی بانک مرکزی:نیروی انسانی اصلی ترین سرمایه بانک است

 لاکچری بازی در بازار میوه!

میوه هایی که مقصدشان تمام خانه های سطح شهر نیست 

این روزها در فضــای مجازی کــه تبدیل شــده اند به 
صفحاتی برای تجمل گرایی و به رخ کشیدن زندگی های 
لاکچری، شاهد چیدمان میوه های رنگی بر روی میزها 
هستیم که شــاید نام و طعم آن ها برای جمعیت کثیری 
از جامعه غریب و تبدیل به نمــاد زندگی های لاکچری 

شده باشند.
بازار تجریش یکی از بازارهایی اســت کــه می توانید در 
آن جا ایــن میوه های رنگی را پیدا کنیــد. میوه هایی که 
به صورت تکی فروخته می شوند و قیمت خرید کیلویی 
آن میلیون را رد می کند. این بار با نگاهی خریدار به بازار 
تجریش رفتم. نکته قابــل توجه این بود که هر کســی 
قیمت متفاوتی را بر محصولات خود گذاشته بود و گویی 

قیمت ثابتی بر آن بازار حاکمیت نداشت.
ســراغ مغازه داری که دســتمال به دســت بالای ســر 
محصولاتش ایســتاده بــود و قطره های بــاران را پاک 
می کرد که مبادا لکی بــر آن ها بیفتد رفتــم. به یکی از 
میوه ها که روی آن نوشــته بود »کیوانو« اشــاره کردم 
و قیمت پرســیدم که مرد شــروع کرد به توضیح دادن: 
»قیمتش را ما زدیم ۷۰ هزار تومان بعضی ها گران تر هم 
می دهند. این میوه  را اوایل فقط از افریقا وارد می کردیم، 

اما حالا در مازندران هم کشــت می شــود ولی به دلیل 
شــرایط اقلیم فقط به صورت فصلی در ایــران داریم و 

بیشتر مواقع به صورت وارداتی خریداری می کنیم«.
تا آمدم دوباره ســوال بپرســم با تندی گفــت: »خانم 

خریدار نیستی برو مارو از کسب و کار ننداز«.
شاگرد میوه فروش مرا به ســمت مردی هدایت کرد که 
تقریبا ســرش از باقی فروشندگان شــلوغ تر بود. گفت: 

علی آقا خیلی مشتری راه بندازه برو جوابتو میده«.
علی آقا که مرد مســنی بود داشــت با صبــر و حوصله 
دسته های سیر را در کیسه می گذاشت و با خریدار خوش 
و بش می کرد. به ســمتش رفتم و ســوالم را از او درباره 
قیمت میوه هــا و اینکه چطور قیمت گــذاری می کنند 
پرسیدم که با صبر و حوصله شروع کرد به توضیح دادن: 
»آووکادو از کنیا وارد میشــه و چنــدان هم مزه خاصی 
نداره ولی تقریبا بیشتر مشتریان دوست دارند، تو همین 
بازار هم بچرخــی از ۷۰ هزار تا ۳۰۰ هــزار هم می تونی 
پیداش کنی ولی گول این بســته بندیا رو نخــور، با یه 
بسته بندی و سلفون کشــی گرون تر میدن بهت وگرنه 

همش از کنیا میاد و هیچ فرقی با هم ندارن«.
 ســراغ میوه های دیگر رفت و گفت: »این یکی اسمش 

دراگون سرخه که طبع گرمی داره. بهش میوه اژدها هم 
می گن طعم شیرینی داره.

 الان قیمتش حدود ۳۵۰ هزار تومانــه ولی یه روزایی از 
سال تا ۸۰۰ هزار تومانم فروش رفته. یا اون یکی اسمش 
رامبوتان هســت که تو هر بســته ۷ تا ۱۰ تا هست و هر 
بســته بین ۳۰۰ تا ۵۰۰ هزار تومان فروش میره مزه ش 
یه جورایی شــبیه انگور خودمونه، برعکس قیافش چیز 

عجیب غریبی نیست. 
اون یکیو میبینی؟ تو جعبه س بسته بندی شده. اسمش 
فیسالیس هســت که مغز داخلش خوردنیه و قیمت هر 
بســته ۱۰۰ گرمی ۳۰۰ هزار تومانه. میوه بلوط و میوه 
کاکتوس نیم کیلو حــدود ۲۵۰ هزار تومــان قیمتش 
هســت میگن یه جورایی خــواص درمانی هــم دارن. 
اما چندان مشــتری هــم ندارند. مشــتری های خاص 
خودشون رو دارن اما به اندازه ســیب و پرتقال که مردم 

میشناسنشون فروش نمیره«.
علی آقا درباره اینکه بیشــتر چه افــرادی این میوه ها را 
خریداری می کنند، گفت: »این میوه ها هم مشــتریای 
ثابت خاص خودشــونو پیدا کردن. یه زمانی دو ســه تا 
مغازه بیشــتر از این میوه ها نمیفروختن ولی الان همه 

مغازه های شمال تهران میفروشــن. قبلا مجبور بودیم 
خیلی ارزون تر از قیمت خرید بدیــم بره که فقط خراب 
نشه و ســرمایه مون هدر نره ولی الان نســبت به سابق 
اوضاع بهتره. ولی هنوزم نمیشــه گفت وارد سبد تغذیه 

مردم شده. مشتری ثابت ها میان خرید«.
وقتی پرســیدم چرا انقدر قیمت این میوه ها بالا است و 
آیا تعزیرات بر فروش و قیمت گذاری آن ها نظارتی دارد 
یا نه؟ گفت: بیشــتر این میوه ها قاچاقی وارد می شــن 
و چون جزو ســبد تغذیه اصلی مردم نیستن قیمتشون 
هم جایی ثبت نشــده. یعنی بعضی میوه ها مثل دراگون 
و پشن فروت میرسه به دست دلال و ما از دلال میخریم. 
شوتی سوار اکثرا این میوه هارو میاره. تعزیرات هم سالی 
دوبار میاد یه نظارتی می کنــه و تذکری هم میده ولی تو 
گزارشــش نمی نویســه قاچاقه خب چی بنویسه؟ میوه 
هســت دیگه. اما قیمت دلار که میره بــالا این میوه ها 
نســبت به باقی میوه ها گرون تر میشــن. اینکه میبینی 
دونه ای میفروشــیم هم به خاطر اینــه که خودمون هم 
دونه ای می خریم. حــالا دیگه خیلــی جرئی تر نپرس 

داستان میشه«.
زنی که در حال خرید بود و حرف های علی آقا را شــنیده 
بود با ناراحتی و گلایه گفت: »خانم دنبال چی هســتی؟ 
حالا این میوه ها به اسم وارداتی بودن گرونن بقیه میوه ها 
چی؟ دیگه با این وضــع اقتصادی تقریبا میشــه گفت 
خیلی چیزا دارن از ســبد تغذیه مردم حذف میشــن. 
مثلا همین گوجه ســبز مگه وارداتیــه؟ روزای اول باید 
میلیونی پــول میدادی تــا بخری. یه ســری میوه های 
خودمون هــم الان خداتومــن باید پول بــدی تا ببری 
واســه خانواده. دیگه الان به نظر من میوه  خوردن شدن 

لاکچری بازی«.
زن با ناراحتی می رفت که علی آقا گفت: »حالا خانم هم 
پر بیراه نمی گفت. همین میوه های به طور مثال لاکچری 
مشتریاشــون آدمایی بودن که می خواستن سفره عقد 
بچینن و دنبال مانور دادن جلو چشم فامیل بودن. وگرنه 
که تو حالت عادی بیای بازار آنچنان هم شــلوغ نیست. 
اما جالــب ماجرا میدونــی چیه خانــم؟ کل هفته بیای 
اینجا مثل امروز بازار خلوته اما پنجشــنبه جمعه ها که 
قیمت بالاتره مشتری از جنوب تهران هم دارم. مشتری 
از شهرســتان هم دارم. میدونی میخوام چی بگم؟ انگار 

گرون تر که میشه تقاضا هم زیاد میشه«.
حالا دیگر بازار تجریش تنها زیبایی و رنگ و روی دلپذیر 
نبود. چراغی روشــن شده بود از پشــت پرده بازاری که 
چندان حرارت نداشــت و نه برای فروشندگان بازار بود 
و نه مردم قدرت خرید داشــتند تا بتوانند رنگ و بو را به 

خانه هایشان ببرند.

عضو کمیســیون برنامــه و بودجه مجلس با اشــاره به 
دیپلماسی فعال و هوشمندانه دولت سیزدهم گفت: این 
اقدام باعث رشــد اقتصادیو افزایش مراودات تجاری به 

همسایگان و کشورهای هدف شده است.
دیپلماســی فعال انرژی سیاســتی اســت که دولت در 
راســتای بهبود روابط با کشور های همســایه و افزایش 
مبادلات با آن ها در حوزه انرژی به اجرا گذاشــته است. 
در چارچوب این سیاســت افزایش مراودات با پاکستان، 
عراق، ترکیه، ترکمنستان و دیگر کشور ها در دستور کار 

قرار دارد.
به زعم کارشناسان، افزایش مبادلات کشور با همسایگان 
به تقویت جایگاه سیاسی ایران در منطقه، افزایش امنیت 
و ثبــات در منطقه و بهبود وضعیت اقتصادی کشــور ها 

منجر می شود.
برخــورداری کشــورمان از منابــع غنی نفــت و گاز و 
موقعیت ژئوپلتیکی که در آن قــرار داریم، فرصت هایی 
را پیش روی ما قرار داده است. کارشناسان اعتقاد دارند، 
هوشمند در استفاده از این فرصت ها می تواند بسترساز 

اتفاقات بسیار خوبی برایمان باشد.
به طور مثال، سوآپ گاز ترکمنستان یکی از فرصت هایی 

است که می توانیم از آن بهره ببریم. تأمین گاز مورد نیاز 
پاکستان و هند نیز از دیگر فرصت های پیش روی ماست 

که باید به استفاده حداکثری از آن بپردازیم.
به منظور بهــره مندی از فرصت هایی کــه در اطرافمان 
وجــود دارد، وزارت نفت به اعمال سیاســت هایی اقدام 
کرده اســت. به طــور مثال، حــل و فصل مشــکلات با 
ترکمنستان و از ســرگیری ســوآپ گاز از این کشور از 
جمله اقداماتی اســت که در چارچوب دیپلماسی فعال 
و هوشمندانه انرژی کشورمان در منطقه به اجرا گذاشته 
شــد. حجت الاســلام ســیدمحمدرضا میرتاج الدینی 
عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات مجلس 
شورای اســلامی در گفت وگو با خبرنگار گروه اقتصادی 
خبرگزاری برنا درباره دیپلماســی فعال انرژی که اخیراً 
کشــورمان در منطقه به منظور افزایش ســطح روابط با 
کشور های همســایه و فروش حداکثری گاز به آن ها به 
اجرا گذاشته است، اظهار داشت: اقدامات اخیر دولت را 
در زمینه بهبود روابط با کشور های همسایه و بسترسازی 
برای فــروش نفت و گاز به کشــور های منطقه بســیار 
مثبت ارزیابی می کنم. هر چقدر بتوانیم روابط خود را با 
همسایگان بهبود ببخشیم، به نفع کشور است و از منافع 

اقتصادی، سیاسی و امنیتی این موضوع بیشتر بهره مند 
می شویم.

وی ادامه داد: به طــور مثال، دولت ســیزدهم در حوزه 
تجــارت منطقــه ای گاز اقداماتی را در راســتای حل و 
فصل مشــکلات بر ســر راه صادرات گاز برداشته است. 
دیپلماســی فعال انرژی ایران سبب شــده است که در 
منطقه به سمت تبدیل شدن به هاب گازی منطقه غرب 
آسیا تبدیل شویم و با زیرساخت ایران، این امکان مهم و 

درآمدزا برای کشور وجود دارد.
عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس در 
رابطه با تمدید قــرارداد با عراق در زمینــه صادرات گاز 
افزود: هر چقدر به بهبود روابط با کشــور های همســایه 
بپردازیم و روابط را گســترش دهیم، جایــگاه ایران در 
منطقه تقویت می شود. از طرف دیگر، وابستگی کشور ها 
به یکدیگر به لحاظ سیاســی و امنیتی برای منطقه مهم 
است و به ایجاد ثبات بیشــتر منجر می شود. ابتدا بحث 
تمدید صادرات گاز به عراق را نهایی کرد و قرارداد جدید 

با عراق به امضا رسید.
این نماینده مجلس با اشــاره به تمرکز دولت سیزدهم 
در حل مناقشــات گازی با کشــور ترکمنســتان ادامه 

داد: همچنیــن در زمینه ســوآپ گاز نیز بعــد از قطعی 
ارتباط با این کشــور، چاره اندیشــی برای تسویه بدهی 
گذشته به سرانجام رسید. تداوم ســوآپ و واردات گاز از 
ترکمنســتان به اجرا درآمد و همچنین در زمینه تسویه 
نیز وجوه مربــوط به گاز از عراق به صورت تهاتر تســویه 
گشــت گرفت که در جهت خنثی کردن اثر تحریم های 

غرب بوده است.

اکنون که التهابات فروکش کرده و شرایط کشور به ثبات بازگشته است، پیش 
بینی می شود نرخ ارز در بازار آزاد روند کاهشی را ادامه بدهد.

  محمد واعظ برزانی، اقتصــاددان اظهار کرد: در زمــان نمایش اقتدار نظامی 
ایران در وعده صادق، جوسازی هایی صورت گرفت تا نرخ ارز با سرعت زیادی 

افزایش می یابد، اما در عمل دیدیم که خوشــبختانه جلــوی افزایش نرخ ارز 
گرفته و روند کاهشی آن آغاز شد.

وی بیان داشــت: در رابطه با افزایش نرخ ارز باید اشــاره کنم که نوســانات به 
دلیل عوامل بنیادی موثر بر نرخ ارز نبود، چــون متغیر های کلان اقتصادی و 

متغیر های بنیادی به گونه ای نبود که باعث نوسان و یا افزایش نرخ ارز بشود.
این اقتصاددان عنوان کرد: التهابات سیاسی موجب شده بود تا برخی ها اقدام 
به خرید هیجانی ارز کنند و از طرف دیگر برخی فضاسازی رسانه ای و اقدامات 

شبکه سوداگران و دلالان بازار ارز موجب ایجاد نوسانات بازار ارز شد.

میرتاج الدینی:

 دیپلماسی هوشمندانه انرژی دولت سیزدهم مراودات تجاری ایران را افزایش داد

یک کارشناس اقتصادی:روند نزولی نرخ ارز ادامه دار خواهد بود
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در تمامی دانشگاه  های علوم پزشکی؛
الزام دانشجویان غیرایرانی به گذراندن 

دروس به زبان انگلیسی و فارسی
موضوع الزام دانشــجویان غیرایرانی به گذراندن دروس به زبان انگلیسی و 
زبان فارسی در تمامی دانشــگاه  های علوم پزشکی در نود و یکمین جلسه 

شورای عالی برنامه ریزی علوم پزشکی به تصویب رسید.
 مصوبات نود و یکمین جلســه شــورای عالی برنامه ریزی علوم پزشــکی 
اعلام شد.در این جلســه موضوع ارائه دروس زبان انگلیسی و زبان فارسی 
به عنوان دروس مدون دانشــگاهی و در قالب واحدهای درسی در تمامی 
دانشگاه های علوم پزشــکی کشــور در برنامه های تحصیلی دانشجویان 
غیر ایرانی )بین الملل( به تصویب رســید.همچنین موضوع برگزاری دوره 
های نظری و کارگاهی به صــورت اختیاری جهت ارائــه مباحث مهارت 
های زندگی برای دانشجویان دانشــگاه های علوم پزشکی توسط معاونت 

فرهنگی دانشجویی وزارت بهداشت به تصویب رسید.
تصویب برنامه آموزشی بازنگری شده رشــته »علوم تشریحی« در مقطع 
دکتری تخصصی )Ph.D( و تصویب آیین نامه آموزشــی بازنگری شــده 
دوره عالی بهداشت عمومی )MPH( از دیگر مصوبات نود و یکمین جلسه 

شورای عالی برنامه ریزی علوم پزشکی است.
ضرورت برنامه آموزشی پیشنهادی دوره دکتری حرفه ای رشته »شنوایی 
شناســی« جهت ادامه تحصیل دانــش آموختگان مقاطع کارشناســی 
و کارشناسی ارشــد رشته شــنوایی شناســی و ضرورت برنامه آموزشی 
پیشنهادی رشته »دفاع زیستی« در مقطع کارشناسی ارشد ناپیوسته به 
تصویب رسید.تصویب آیین نامه آموزشی دوره تکمیلی )ارزشیابی( دانش 
آموختگان خارج از کشور در مقاطع تحصیلی دکتری عمومی، کارشناسی 
ارشد و کارشناسی رشته داروسازی، تصویب آیین نامه ارزیابی صلاحیت 
بالینی پایان دوره دکتری عمومی پزشــکی از دیگر مصوبات نود و یکمین 

جلسه شورای عالی برنامه ریزی علوم پزشکی است.
فرآیند ارسال درخواست ایجاد برنامه های آموزشی جدید از سوی دانشگاه 
های علوم پزشــکی به دبیرخانه شــورای عالی برنامه ریزی علوم پزشکی 
به تصویب این جلســه شورا رسید.احتساب ســوابق انجام تعهدات مقطع 
کارشناسی ارشد ناپیوسته رشــته های پرستاری به صورت »پرستار عضو 
هیأت علمی مستقر در بالین« به عنوان سابقه کار بالینی جهت شرکت در 

آزمون دکتری تخصصی )Ph.D( رشته پرستاری به تصویب رسید. 
 

مدیرکل روابط عمومی استانداری تهران خبر داد
بکارگیری ظرفیت روابط عمومی 

استانداری تهران در مبارزه با فساداداری
 مدیرکل روابط عمومی و امور بین الملل اســتانداری تهران از بکارگیری 
ظرفیت های حوزه روابــط عمومی برای مبارزه با فســاد اداری خبر داد و 

گفت: آماده تعامل با سازمان بازرسی هستیم.
 محمد صائبی در حاشــیه بازدید از غرفه انتشارات ســازمان بازرسی کل 
کشور در سی و پنجمین نمایشــگاه بین المللی کتاب تهران، طی نشست 
با مسئول انتشارات سازمان بازرســی کل کشور، اقدام این سازمان در نشر 

آثار مرتبط با موضوع سلامت اداری و مبارزه با فساد را ارزشمند دانست.

صائبی تقویت ارتباطات و تعاملات بین دستگاهی در حوزه سلامت اداری 
را بســیار مهم عنوان کرد و افزود: با هم افزایی هدفمند، توســعه ایده ها و 
بررسی فرآیندهای سلامت اداری می توانیم گام های مؤثری را در راستای 

جریان سازی و اشاعه منشورات حوزه مبارزه با فساد برداریم.
مدیرکل روابط عمومی و امور بین الملل استانداری تهران، آگاهی بخشی 
و ارتقای اطلاعات در حوزه کارکردهای سلامت ادارات را بسیار با اهمیت و 
راهگشا دانســت و بیان کرد: روابط عمومی استانداری تهران آمادگی دارد 

تمام ظرفیت های خود برای این امر مهم به کار بگیرد.
وی گفت: حوزه اطلاع رســانی و آموزش، نقش بســیار مهمی در اقدامات 
پیشگیرانه و فرهنگ ســازی مبارزه با فساد و ترویج سلامت در ادارات دارد 

که می توان از آن به عنوان یک ابزار قوی استفاده کرد.

 اعلام محورهای جایگزین
جاده »هراز« تا 2۰ شهریور، دوشنبه ها 

مسدود می شود
رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی شــرق اســتان تهران از انسداد محور 
هراز در روزهای دوشــنبه هر هفته از ۳۱ اردیبهشت ماه تا ۲۰ شهریورماه 
خبرداد.ســرهنگ ایرج کهریزی در ایــن باره  اظهار  کــرد: در پی اجرای 
عملیات خاکبرداری و اصلاح ترانشــه در محور هراز در محدوده اســتان 

مازندران، این محور در زمان انجام عملیات مسدود می گردد.

کهریزی افزود: انســداد محور هراز در روزهای دوشــنبه هر هفته و  از روز 
دوشنبه ۳۱ اردیبهشــت ماه تا تاریخ ۲۰ شــهریور ماه اجرا خواهد شد و 
محورهای فیروزکوه و چالوس و آزادراه تهران شــمال به عنوان محورهای 
جایگزین استفاده خواهد شد .وی این را هم گفت که عملیات کارگاه جاده 
ای در ایام تعطیلات رسمی و همچنین روزهای قبل و بعد از تعطیلات چند 
روزه متوقف می شود .رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان در پایان 
از رانندگانی که قصد تردد در محورهای مواصلاتی شــرق استان تهران را 
دارند خواست، ضمن رعایت کامل مقررات راهنمایی و رانندگی و مدیریت 
سفر خود در صورت نیاز به کســب اطلاعات بیشتر در مورد وضعیت جوی 
و ترافیکی جاده ها با شــماره های ۷۶۲۱۹۱۰۰ و ۲۱۸۷۷۷۴۳ پلیس راه 

استان با پیش شماره ۰۲۱ تماس بگیرند.

۴

زائران ایرانی ســرزمین وحــی که برای 
انجام مناسک حج تمتع در سال جاری از 
پنج روز پیش وارد مدینه منوره شده اند، 
از وضعیت خدمات رسانی به آنها از سوی 

کارگزاران حج ابراز رضایت می کنند.
 نخســتین کاروان زائران بیت الله الحرام، 
۲۴ اردیبهشت ۱۴۰۳ تهران را به مقصد 
مدینه ترک کرد و اکنــون پنج روز از آغاز 
ورود حجــاج ایرانی به خاک عربســتان 
می گــذرد. پس از آن نیــز از ۲۱ فرودگاه 
کشــور به تدریج اعزام حجــاج ایرانی به 
مقصد مدینه منوره و سپس، مکه مکرمه 
آغاز شــده اســت.از آنجا که حــج تمتع 
بزرگ ترین گردهمایی مذهبی، عبادی و 
فرهنگی مسلمانان جهان به شمار می رود 
و بیشتر زائران ایرانی حدود یک ماه برای 
انجام مناسک حج در ســرزمین وحی به 
ســر خواهند برد، ارائه خدمات شایسته 

بــه ضیوف الرحمــن از اهمیــت بالایی 
برخوردار است.

در این راســتا، موضوع ارائــه خدمات با 
کیفیت در مدینه منوره و تهیه ارز حجاج 
در ایــران، دو مســأله محوری از ســوی 
نخستین زائران ایرانی مطرح می شود که 

تاکنون وارد شهر پیامبر )ص( شده اند.
یک زائر جوان از اســتان تهــران در این 
گفت، پرواز خوبی با شــرکت هواپیمایی 
جمهــوری اســلامی ایــران )همــا( به 
عربســتان داشتیم. شــرایط هتل محل 

اقامت ما نیز در مجموع، مناسب است.
وی افزود: ما توانستیم ارز حج و مسافرتی 
)هر کدام ۵۰۰ دلار( را به راحتی در شعب 
اعلام شده و باجه فرودگاه در تهران تهیه 

کنیم و مشکلی در این زمینه نداشتیم.
خانم سیده مرضیه حسینی از شهرستان 
رفســنجان اســتان کرمان نیز خدمات 

ارائه شده را »بســیار عالی« توصیف کرد 
و گفت: »خیلی خوشحالم که به این سفر 
آمدم. ما ۱۶ ســال پیش ثبت نام کردیم و 

امسال نوبت اعزام ما به حج فرارسید.«
وی افزود: من در شــهر پیامبر و پشــت 
نرده های قبرســتان بقیع کــه حضرت 
فاطمه زهرا )س( و شماری از ائمه معصوم 
)ع( مدفون هستند، برای ظهور امام زمان 
)عج(، سربلندی کشورم و عاقبت بخیری 

جوانان ایرانی دعا می کنم.
یک زائر میانســال از اســتان مرکزی نیز 
که همچــون زائران اســتان های تهران، 
ســمنان، قم، قزوین، کاشــان، مرکزی، 
گیلان، ایلام، کرمانشاه، البرز و لرستان از 
طریق ترمینال سلام فرودگاه بین المللی 
امام خمینی )ره( به عربستان اعزام شده 
است، خدمات ارائه شــده در زمینه پرواز، 
محل اقامت، تغذیه، برنامه های فرهنگی و 

دیگر خدمات ارائه شده به حجاج در ایران 
و عربستان را »خوب« ارزیابی کرد.

در مجموع، شــواهد و اظهــارات زائران 
اعزامی نشان می دهد تاکنون کارگزاران 
و مســئولان حج توانســته اند نمره قابل 

قبولی از زائران دریافت کنند.
ارائــه خدماتــی همچــون برگــزاری 
زیارت هــای دوره، کیفیــت بــالای غذا 
متناســب با ذائقــه هموطنــان ایرانی، 
عملکرد محترمانه مدیران، مراسم قرائت 
قرآن و توضیح احکام و مناســک توسط 
روحانیــون کاروان ها از جملــه مواردی 
است که نظر مثبت حجاج را به خود جلب 
کرده است.مساله تأمین ارز نیز یکی دیگر 
از محورهایی اســت که حجــاج ایرانی 
درباره آن صحبت می کنند و اغلب آنها از 
روند پرداخت آن، راضی به نظر می رسند.

بر اســاس مصوبه دولت، هر زائــر ایرانی 

خانه خــدا در ســال جــاری می تواند از 
طریق ثبت نام در ســامانه پیام رســانی 
»بله« مبلغ ۵۰۰ دلار ارز حج را از شــعب 
منتخب بانک ملی دریافــت کند و علاوه 
بر آن، زائران می تواننــد مبلغ ۵۰۰ دلار 
ارز مســافرتی را نیز هنگام خروج در باجه 
فرودگاه با نــرخ مصوب بانــک مرکزی 
دریافت کنند.اغلب زائــران ایرانی خانه 
خدا از رونــد دریافــت ارز تخصیصی به 

حجاج رضایت داشتند
یک نکته مــورد توجه زائــران در زمینه 
خدمات ارائه شده، وضعیت تغذیه است. 
آنها از اینکه به ذائقه، شــرایط جســمی 
و سوابق پزشــکی زائران در زمینه تهیه 
غذای گرم توجه می شود و غذای رژیمی 
نیز در اختیار علاقه مندان قرار می گیرد، 
از مسئولان بعثه و ســازمان حج و زیارت 

قدردانی کردند.

ابراز رضایت زائران ایرانی از خدمات سازمان حج در سرزمین وحی

 معاون آمــوزش ابتدایی وزارت آمــوزش و پرورش با 
بیان اینکــه داوطلبان آزمون اســتخدام آموزگاری تا 
تیر امســال تعیین تکلیف می شــوند، گفت: به منظور 
تامین نیروی انسانی مشوق هایی برای اضافه تدریس 
همکاران و ادامه فعالیت نیروهای بازنشســته در نظر 

گرفته ایم.
حمید طریفی حســینی درباره کمبود و جبران معلم در 
مقطع ابتدایی اظهار کرد: در طول سال های گذشته هم 
به این شکل بوده که کمبودهای نیروهای انسانی پس از 
ساماندهی نیروهای رسمی مشخص می شود و ما اکنون 
باید عوامل مختلــف از جمله جمعیــت دانش آموزان، 
مهاجرت در اســتان ها ، دانش آموزان اتبــاع و یک نرم و 
تراکم کلاسی را پس از ســاماندهی نیروهای رسمی در 
نظر بگیریم و به این صورت تعداد کمبود نیروی انســانی 

مشخص می شود.

وی با بیــان اینکه پیشــتر هــم معمولا همه ســاعات 
آموزشــی مدارس توســط معلمان رســمی تمام وقت 
تکمیل نمی شــد، افزود: برخی از همــکاران به صورت 
حق التدریــس و نوبت دوم تمایل به همــکاری دارند. از 
ســوی دیگر برخی از بازنشســتگان هم به ادامه فعالیت 
تمایل دارند و به عنوان نیروی موثــر می توانند کار خود 

را ادامه دهند.
معاون آموزش ابتدایی وزارت آمــوزش و پرورش ادامه 
داد: باید برآورد دقیقی داشــته باشیم که چه تعداد افراد 
بازنشســته می شــوند و تمایل به ادامه همکاری دارند، 
اکنون ضریب اشتغال معلمان به طور میانگین ۱.۲ است 
که اگر این ضریب اشــتغال همکاران را یک نســبت دو 
درصد یا ۰.۲ درصد افزایــش دهیم، بخش عمده نیروی 
انسانی برطرف می شــود و نیازی به استخدام جدید هم 

نداریم.

طریفی حسینی یادآورشــد: با توجه به پیک جمعیت 
دانش آموزی در مقطع ابتدایی تقریبا از دو ســه ســال 
آینده جمعیت دانش آموزی شــیب نزولی پیدا می کند 
و این جمعیت به دوره متوســطه منتقل می شــود که 
معاونت آموزش متوســطه از اکنون برای این موضوع 
تدبیر می کننــد و آزمون هــای اســتخدامی دبیری 
و هنرآموزی بــه منظــور پیش بینی جمعیــت دوره 
متوســطه و تامین معلم برای این دانش آموزان برگزار 

می شود.
وی خاطرنشــان کرد: کمبود نیروی انســانی در مقطع 
ابتدایی با توجه به جذب های ماده ۲۸ و فارغ التحصیلان 
دانشــگاه فرهنگیان برای ســال های آینــده نخواهیم 
داشت، اکنون در تلاش هســتیم که نرم و تراکم کلاسی 
را به استاندارد شــورای عالی آموزش و پرورش نزدیک 

کنیم.

معاون وزیر آموزش و پرورش یادآورشــد: سال گذشته 
چالش اساســی پس از کرونا را داشــتیم و بســیاری از 
همــکاران به دلیــل شــرایط کرونایــی و همچنین به 
منظور اســتفاده از مزایای رتبه بندی بازنشستگی را به 
تاخیر انداخته بودند که پس از مشــخص شدن مزایای 
رتبه بندی بازنشســته شــدند و برای تامین معلم دچار 

مشکل شدیم.

تعیین تکلیف داوطلبان آموزگاری تا تیر

 تصادفات جاده ای؛ علت نیمی از تلفات گوشتخواران

۷۵ گونه جانوری ایران در لیست »سرخ« 

کارشــناس دفتر حفاظــت و مدیریت حیــات وحش 
ســازمان حفاظت محیط زیســت گفت: از ۱۰۳۶ گونه 
مهره دار جانوری کشور، ۷۵ گونه در لیست سرخ اتحادیه 

بین المللی حفاظت از طبیعت )IUCN( قرار دارند.
مرضیه موســوی همزمان با روز جهانــی گونه های در 
معرض خطر انقراض )ســومین جمعه ماه می مصادف 
با ۲۸ اردیبهشــت( اظهارکــرد: از ۱۰۳۶ گونه مهره دار 
جانوری کشور شامل ۲۰۹ گونه پســتاندار، ۵۶۰ گونه 
پرنده، ۲۴۲ گونه خزنده و ۲۵ گونه دوزیســت، ۷۵ گونه 
در لیست ســرخ اتحادیه بین المللی حفاظت از طبیعت  
)IUCN(  در ســال ۲۰۲۲ قرار گرفته اند. گونه ها در این 
لیست در سه طبقه در وضعیت بحرانی، در خطر انقراض 

و آسیب پذیر قرار دارند.
وی با اشــاره به تفاوت طبقه بندی گونه ها در لیست ملی 
با لیســت IUCN گفت: برخی گونه ها ماند خرس سیاه 
در لیست جهانی در رده آســیب پذیر طبقه بندی شوند 
ولی در لیســت ملی در طبقه وضعیت بحرانی قرار دارند. 
نگاه جهانی به گونه ها بــا رویکرد ملی متفاوت اســت. 
آسیب های درون زیستگاه برای این گونه ها بیشتر است. 
جزییات در دســترس ما درباره جمعیت و زیستگاه آن 
گونه بیشتر است و برای ما اهمیت مضاعفی دارد بنابراین 
آن را در طبقه بحرانــی قرار می دهیم تا بــرای افزایش 

حفاظت از آن بتوانیم اعتبار بگیریم.
کارشــناس دفتر حفاظــت و مدیریت حیــات وحش 
ســازمان حفاظت محیط زیســت اضافه کــرد: مبنای 
عملکرد و دریافت اعتبار فهرســت ملی اســت البته این 
فهرســت و فهرســت IUCN نزدیک به هم هستند. ما 
گونه های در وضعیــت بحرانی و در خطــر انقراض را در 
یک طبقــه قرار داده ایم چــون اگر بخواهیــم بر مبنای 
طبقه بندی IUCN عمل کنیم باید جزییات بیشــتری 
مانند اندازه دقیق گســتره جغرافیایــی گونه ها و میزان 
دقیق جمعیت آن ها را داشته باشیم. ما چنین جزییاتی 
را بــرای گونه هایمان نداریــم بنابرایــن گونه های در 
وضعیت بحرانــی و در خطر انقــراض را در یک طبقه و 
گونه های حمایت شده و حفاظت شــده را در یک طبقه 

دیگر قرار داده ایم.
وی با بیــان اینکه بیــش از ۵۰ گونه ایــران در طبقه در 
خطر انقراض و حدود ۲۵۰ گونه در طبقه حمایت شــده 
و حفاظت شــده قرار دارند، گفت: بیش از ۴۴  هزار گونه 
اعم از مهره دار، بی مهره، گیاهــی و ... در جهان در خطر 
انقراض هســتند که ۲۸ درصد از کل گونه های ارزیابی 

شده در جهان را تشکیل می دهند.
موسوی در پاســخ یه این پرسش که بیشــتر گونه های 
در معرض انقراض در کدام کشــورها زیســت می کنند، 
توضیح داد: این گونه ها بیشــتر در کشــورهای درحال 
توسعه هســتند. این کشورها با مشــکلات شدید مالی 
و فقر مواجه و توســعه آن ها ناپایدار اســت علاوه بر آن 
تنوع گونه ای بــه علت برخورداری از اکوسیســتم های 
متنوع در این کشورها زیاد اســت مانند کشورهای قاره 
آمریکا و حتی آسیا. اروپا تنوع گونه ای زیادی ندارد ولی 

داشته های خود را به خوبی حفظ می کنند.
وی اضافه کرد:ایران کشــوری اســت که چهارراه بین 
آفریقا، اســیا و اروپا محسوب می شــود و از شمال غرب 
به اروپا، از غرب به آفریقا و از شــرق به آسیا راه دارد. این 

وضعیت جغرافیایی موجب تنوع اقلیمی شده است.
این کارشــناس دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش 
ســازمان حفاظت محیــط زیســت دربــاره در خطر 
انقراض ترین گونه های جانــوری ایران گفت: میش مرغ 
و یوزپلنگ آســیایی به مراتب وضعیت بدتــری دارند، 
به گونه ای که حدود ۱۹ قطعه میش مــرغ و ۲۵ فرد یوز 
در کشور شمارش شــده اند البته اقداماتی برای افزایش 

جمعیت این گونه ها در حال انجام است.
وی با اشــاره به برخی از اقدامات سازمان محیط زیست 
برای حفاظــت از یوزپلنگ آســیایی اظهارکرد: تلاش 
می شــود زیســتگاه یوز در توران و میاندشت و مناطق 
همجوار آن را امــن کنیم. یوز گونه ای اســت که خیلی 
بین مناطق مختلــف در حال مهاجرت اســت و همین 
خصلت موجب آســیب دیدن آن می شود چون خارج از 
زیستگاه های حفاظت شده امنیتی وجود ندارد و طعمه 
کافی نیست بنابراین تلاش می شود که مناطق همجوار 

توران و میاندشــت و کریدورهایی که بیــن این مناطق 
وجود دارد، حفاظت شــود و بــا انجــام اقداماتی میزان 

طعمه افزایش یابد.
موسوی اضافه کرد: سازمان محیط زیست در تلاش برای 
جلب مشــارکت بخش خصوصی و جوامع محلی و ایجاد 
معیشت پایدار اســت و قرار اســت در قالب هایی مانند 
قرق های اختصاصی زیســتگاه را حفاظــت کنند تا امن 

شود تا اگر یوزی از منطقه خارج شده است، تلف نشود.
این کارشــناس دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش 
ســازمان حفاظت محیط زیســت با بیان اینکه افزایش 
نیروها برای حفاطت فیزیکی برای حفظ و ارتقای امنیت 
زیستگاه های یوز در دســتور کار است، اظهارکرد: ایمن 
سازی جاده عباس آباد پیگیری می شود. تامین روشنایی 
جاده در حدی انجام شــده اســت و مجاب شدن وزارت 
راه برای انجام این کار قدم مثبتی بــرای حفاظت از یوز 
است فنس کشــی حاشــیه جاده عباس ابد هم تا حدی 
انجام شده اســت ولی اعتباری برای ادامه این کار هنوز 

تخصیص داده نشده است.
وی با بیان اینکه ســازمان های مختلــف برای حفاظت 
از گونه ها با ســازمان حفاظت محیط زیســت همکاری 
لازم را نمی کنند،  گفت: متاســفانه ســازمان حفاظت 
محیط زیســت به تنها متولی حفاظــت از حیات وحش 
تبدیل شده اســت و این تنهایی موجب شده که مدام با 
ارگان های دخیل در زیســتگاه ها به نوعی تعامل کند تا 

بتواند حق حیات وحش را بگیرد.
موســوی تاکید کرد: گونه ای مثل یوزپلنگ، میش مرغ 
و هوبره فقط متعلق به ســازمان حفاظت محیط زیست 
نیســتند بلکه یک میــراث طبیعی و ملی اســت و همه 
برای حفاظــت از آن باید احســاس وظیفــه کنند اما 
متاســفانه این موضوع خیلی کمرنگ است و بیشتر نگاه 
بخشــی دارند و حق حیات وحش در زیستگاه را نادیده 

می گیرند.
وی درباره عوامل موثر بر معــرض خطر انقراض رفتن 
یک گونه گفت: تخریب زیســتگاه یکی از عوامل موثر 
بر انقــراض یک گونه اســت که شــکل های مختلفی 

دارد. جاده کشــی، معــدن کاوی، چــرای بی رویــه، 
تغییر کاربری اراضی  آســیب زیادی به زیستگاه های 
حیات وحش می زنند و از هم گســیختگی زیستگاه و 
جزیره ای شــدن آن به صورتی که گونه در زیســتگاه 
اســیر می شــود را در پــی دارد، در نتیجــه بــرای 
جفت یابی و پیدا کردن طعمه دچار مشــکل می شود. 
به عنوان نمونه گوشــتخواران به قلمروهای وســیعی 
برای زیســت نیاز دارنــد و آن ها بســیار از جزیره ای 

شدن زیستگاه آسیب زیادی می بینند.
این کارشــناس دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش 
سازمان حفاظت محیط زیســت ادامه داد: خشکسالی 
هم موجب شــده تا غذایی برای گونه های علفخوار باقی 
نماند. با کاهش جمعیت علفخواران، جمعیت گوشتخوار 
آســیب می بیند چراکه علفخواران طعمه گوشتخواران 
هستند. با کاهش طعمه، گوشتخواران از منطقه زیست 
خود خارج و به مناطق مســکونی برای شکار دام نزدیک 
می شود، در نتیجه بین انسان و دام تعارض ایجاد می شود 
و انسان برای کاهش تعارض ممکن است که به استفاده از 
ســموم و تله گذاری روی بیاورد. در نتیجه حیوانات تلف 

می شوند.
وی با اشاره به تلفات جاده ای حیات وحش گفت: حدود 
۵۰ درصد از تلفات گوشــتخواران مرتبــط با تصادفات 
جاده ای حاشــیه مناطق حفاظت شــده اســت چراکه 
حیوانات مجبور به خروج از زیستگاه می شوند و تصادف 

می کنند.
موسوی با بیان اینکه سگ های گله بلاصاحب به معضلی 
جدی برای گونه هــای جانوری تبدیل شــده اند، گفت: 
گربه پالاس در ارتفاعات زندگی می کند. بر اساس نتیجه 
یک بررسی، ســگ گله یکی از تهدیدات اصلی این گونه 

است.
وی با اشــاره به اختلاط ژنی برخی گونه ها اظهارکرد: با 
جفت گیری ســگ با گرگ خاکســتری، گرگاس متولد 
می شــود. این اختلاط موجب از دســت رفتن خلوص 
ژنتیــک حیات وحش می شــود. در حــال حاضر گرگ 
خاکســتری اگرچه گونه ای حفاظت شده است ولی باید 
توجه بیشــتری بــه آن بکنیم. گربه اهلــی هم در عمق 
مناطق زیســت محیطی وجود دارد و با گربه وحشــی 
جفت گیری می کنــد و در نتیجه خلــوص ژنتیک گربه 
وحشــی را از بین می برد. به همین علت کارشناســان و 
فعالان محیط زیســت نســبت به خودداری از غذادهی 
به گربه ها و ســگ ها توصیــه می کننــد و در درازمدت 
آسیب های وارد شــده به حیات وحش بر اثر این اختلاط 

ژنتیک مشخص می شود.
این کارشــناس دفتر حفاظت و مدیریت حیات وحش 
سازمان حفاظت محیط زیست گونه های مهاجم را یکی 
از تهدیــدات گونه های بومی جانوری برشــمرد و گفت: 
راکون و نوتریا گونه های مهاجم هستند. راکون حتی در 
تهران دیده شده است و در خیلی از زیستگاه های استان 
گیلان راکون وجــود دارد. ماهی تیلاپیــا هم یک گونه 
غیربومی است که درباره این گونه با شیلات مساله داریم 
چون با ورود آن به اکوسیستم های آبی کشور، گونه های 

آبزی بومی آسیب می بینند.
موســوی در پایان اظهارکرد: میمون »رزوس« هم یک 
گونه مهاجم اســت. این گونه ها به صــورت قاچاق وارد 
کشور می شــوند. کســانی که آن ها را می خرند؛ ممکن 
است پس از مدتی از این گونه ها خسته می شوند و آن ها 
را یا به کلینیک حیات وحش یا ادارات کل محیط زیست 
استان ها تحویل می دهند یا در طبیعت رها می کنند و به 

گونه های بومی آسیب می زنند.
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استاندار فارس:
اغلب پروژه های مصوب سفر رهبری

 به فارس اجرایی شده است
شیراز-چراغی،خبرنگاررویش ملت : استاندار فارس از اجرای تمام 
پروژه های مصوب ســفر رهبر معظم انقلاب به این استان خبر داد و گفت:  

تنها دو پروژه از پروژه های مذکور باقی مانده است.
محمدهادی ایمانیه با اشاره به فرا رسیدن سالگرد سفر رهبر معظم انقلاب 
به استان فارس در سال ۱۳۸۷ گفت: در این سفر یک هزار و ۵۴۸ پروژه در 
سطح استان فارس به تصویب رسید. وی افزود: این تعداد پروژه شامل تمام 
شهرستان ها و دستگاه های اجرایی استان فارس می شود که تمام پروژه ها 
طی این سال ها اجرایی شده اســت و تنها ۲ پروژه باقی مانده است. ایمانیه 
پروژه احداث استخر دانشگاه صنعتی شیراز را از جمله این پروژه ها عنوان 
کرد و افزود: این پروژه تاکنون پیشــرفت ۸۵ درصدی دارد که ۳۰ میلیارد 
تومان از اعتبارات باقی مانده برای آن نیاز است. استاندار فارس اظهار کرد: 
همچنین پروژه دانشــکده علوم پایه دانشگاه شــیراز با پیشرفت فیزیکی 
۶۰ درصد از دیگر پروژه های این ســفر بود که ۵۰ میلیــارد تومان اعتبار 

باقی مانده برای آن نیاز است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر اعلام کرد:
اجرای  ۱۳۵ پروژه گذر

 از پیک مصرف آب در تابستان 
بوشهر-بشــاری،خبرنگاررویش ملت : مدیرعامل شــرکت آب و 
فاضلاب استان بوشــهر گفت: این استان از سال گذشــته تاکنون با هدف 
عبور موفق از پیک بار مصرف آب در تابســتان ۱۳۵ پروژه خرد، متوســط 
و کلان در حوزه های مختلف تامین، انتقــال، ذخیره و توزیع اجرایی کرده 
است. ابوالحســن عالی  اظهار کرد: مجموع پروژه های گذر از پیک مصرف 
آب در تابستان در شهرســتان های ۱۰گانه استان اجرایی شده که بخشی 

از آنها به اتمام رسیده و بخشی نیز تا پیش تابستان به سرانجام می رسند.
وی بیان کرد: از جمله پروژه های یاد شــده می توان به اصلاح و نوســازی 
خطوط انتقال خروجی مخزن گنــاوه، بندر ریگ_ گنــاوه، مخزن هلیله 
بندرگناوه، راه اندازی خط انتقال آب سد تنگ ارم وراه اندازی خط انتقال 

مجتمع حسین زایری با هدف افزایش پایداری آب اشاره کرد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر تصریح کرد: در حوزه توزیع 
آب همچنین می توان به اجرایی شــدن پروژه های نوسازی شبکه توزیع 
آب شــهر های گناوه، دیلم، آبدان، دیر، بنک شهرســتان کنگان، آبپخش 
دشتستان و روستا های گلستان و زیارت شهرســتان دشتی وروستا های 
شهرســتان تنگســتان اشــاره کرد. عالی ادامه داد: با هدف کاهش هدر 
رفت آب در استان بوشهر همچنین پهنه بندی شــبکه آب در بیش از ۱۰ 
شهر استان، نشت یابی شبکه، نصب فشار ســنج های دیتالاگر در راستای 
مدیریت بهینه شــبکه، شــروع جی آی اس ردی کردن شــبکه توزیع و 
مطالعات سیســتم تله متری شهر بوشــهر از دیگر پروژه های تعریف شده 

برای عبور موفق از پیک مصرف آب در استان بوشهر است.
وی اظهار کرد: با هدف بهبود توزیع آب شــبکه نسبت به اصلاح و بازسازی 
شبکه توزیع روستای دالکی، چهار روســتایی، عامری و اصلاح و نوسازی 
۲۹ کیلومتر در سایر روســتا های اســتان در قالب نهضت جهاد آبرسانی 
روستایی اقدام شده اســت. عالی افزود: با هدف پایداری تامین آب شرب 
در استان اکنون مناقصات نوســازی حدود ۲ کیلومتر خط انتقال و شبکه 
توزیع در شهر شــبانکاره و ۷ کیلومتر خط انتقال مجتمع آبرسانی سمعیا 
در حال انجام است. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر تصریح 
کرد: نگاه ویژه دولت ســیزدهم و بویژه مقام عالی وزارت و استاندار محترم 
استان به حوزه آب شــرب اســتان بوشــهر در مجموع پروژه های خرد، 
متوســط و کلان قابل توجهی برای اســتان به ارمغان آورده که اتمام آنها 

به پایداری قابل توجه خدمات آبی استان بوشهر کمک شایانی می کند.
وی گفت: به موازات اقدامات انجام شــده انتظار مــی رود و رعایت مصرف 
بهینه آب از سوی مشــترکان، انتطار می رود استان بوشهر عبوری موفق از 

پیک بار تابستان داشته باشد.

با تخصیص ۶۰۰ میلیارد تومان اعتبار؛
 ناوگان و ماشین آلات راهداری

 کرمانشاه  نوسازی می شود

کرمانشاه-بهاری،خبرنگاررویش ملت : مدیرکل راهداری و حمل 
و نقل جاده ای استان کرمانشاه از نوســازی ناوگان و ماشین آلات راهداری 

کرمانشاه با تخصیص ۶۰۰ میلیارد تومان اعتبارات ملی و استانی خبر داد.
سید شــهرام کهریزی گفت : با رایزنی ها و پیگیری های صورت گرفته که 
طی هفته گذشته با وزیر راه و شهرسازی و رییس سازمان راهداری و حمل 
و نقل جاده ای کشور داشتیم، مقرر شد در صورتی که استان ۲۰۰ میلیارد 
تومان برای امر بازســازی ناوگان ماشــین آلات راهداری اختصاص دهد، 
وزراتخانه هم دو برابر این مبلغ یعنی ۴۰۰ میلیارد تومان اعتبار در اختیار 

استان قرار خواهد داد.
وی با بیان اینکه در نشست شورای برنامه ریزی و توسعه استان و با حمایت 
استاندار کرمانشاه مبلغ ۲۰۰ میلیارد تومان برای نوسازی ناوگان ماشین 
آلات اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان کرمانشاه تصویب 
شــد، افزود: در مجموع با ۶۰۰ میلیارد تومان اعتبار، امســال بخش قابل 
توجهی از ماشین آلات اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای کرمانشاه 
نوسازی می شــود. کهریزی با اشــاره به اینکه  مجموعه راهداری و حمل 
و نقل جاده ای اســتان تعداد ۴۸۱ دستگاه ماشــین آلات سنگین، نیمه 
سنگین و ســبک دارد، خاطرنشــان کرد: میانگین عمر این ماشین آلات 
۳۵ سال است و  بخش قابل توجهی از این ماشــین آلات دچار فرسودگی 
شده اند و در دست تعمیر و یا زمین گیر هستند. وی ادامه داد: متاسفانه به 
دلیل تحریم های ظالمانه و شرایط اقتصادی موجود کشور، طی سال های 
اخیر نوسازی این ناوگان برای اســتان امکان پذیر نبوده و در شرایط فعلی 
با مشکلات جدی مواجه هســتیم. کهریزی اظهار کرد: با توجه این شرایط 
و در حالی که در زمستان سال گذشته در منطقه اورامانات و شمال استان 
شاهد بارش ســنگین و کم نظیر برف بودیم، با کمک همین ماشین آلات 
فرســوده فعلی و با تلاش جهادی پرسنل تلاشــگر راهداری اجازه ندادیم 

مشکل خاصی برای مردم عزیزمان پیش بیاید.
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 گرگان-محبوبه قربانی،خبرنگاررویش ملت :
  سرپرست دفتر امور شهری و شــوراهای استانداری 
گلستان از تحویل ۲۵ دستگاه خودرو سنگین و نیمه 
سنگین در سال ۱۴۰۲ به شهرداری های استان خبر 

داد.
 سیدمحسن حسینی  اظهار کرد: در راستای نوسازی 
ناوگان ماشــین آلات حمــل زباله شــهرداری های 
استان، در سال ۱۴۰۲ تعداد ۲۰  دستگاه خودرو نیمه 
ســنگین حمل زباله و ۵ کامیون کمپرسی سنگین به 

شهرداری های گلستان اختصاص یافت و تحویل شد.
وی بیان کرد: نظر به ســهمیه تخصصی داده شــده 
به شــهرداری های کشــور از محل مــاده ۵۸ قانون 
الحاقی برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات 
مالی دولت )۲( به شــهرداری های زیــر ۵۰ هزار نفر 
جمعیت، در ســال ۱۴۰۲ خودروهای حمل پسماند 
به شهرهای کلاله، نگین شهر، نوده خاندوز، انبارالوم، 
آق قلا، بندرگز، ســیجوال، خان ببین، دلند، رامیان، 
ســنگدوین، فاضل آباد، کردکوی، ینقــاق، جلین، 

سرخنکلاته، سیمین شــهر، گمیش تپه، مینودشت 
و گالیکش تعلق گرفت و تحویل داده شد.

سرپرست دفتر شهری و شوراهای استانداری گلستان 
افزود: هزینه خرید هر دستگاه ماشین حمل زباله یک 
میلیارد و ششصد و پنجاه میلیون تومان است که سهم 
پرداختی شهرداری ها ۱۶۵ میلیون تومان معادل ۱۰ 
درصد قیمت آن هاست و کمک سازمان شهرداری ها 
و دهیاری های کشــور بابت هر دستگاه ماشین حمل 
زباله مبلغ یک میلیــارد و چهارصد و هشــتاد و پنج 
میلیون تومان می باشد و این خودرو ها بعد از تکمیل 
تجهیزات حمل پسماند توسط شهرداری ها در اختیار 
خدمات دهی هر چه بهتر شــهروندان قــرار خواهد 

گرفت.

حســینی بیان کرد : همچنین پنج دستگاه کامیون 
کمپرسی ســنگین به شــهرداری های گلیداغ، قرق، 
آزادشهر، اینچه برون و دوزین از محل کمک ماده ۵۸ 
قانون الحاق برخی موارد به قانون تنظیم بخشــی از 
مقررات مالی دولت به شهرداری های زیر ۵۰ هزار نفر 

جمعیت اختصاص یافت. 
وی قیمــت هر دســتگاه کامیون کمپرســی را دو 
میلیارد و هشــتصد میلیون تومان اعــلام کرد که 
ســهم پرداختی هر شــهرداری ۵۰ میلیون تومان 
معــادل ۱.۵ درصــد قیمــت کامیون اســت و دو 
میلیــارد هفتصد وپنجاه میلیــون تومان هم کمک 
سازمان شــهرداریها و دهیاریهای کشور به ازای هر 

دستگاه میباشد.

یاســوج –مهرناز علــی زاده ، خبرنگاررویــش ملت:مدیرکل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دســتی کهگیلویه و بویراحمد گفت: 
تاکنون ۱۱ استان کشور برای حضور در جشنواره ملی عشایر یاسوج اعلام 
آمادگی کرده اند. ســعید طالبی پور مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی کهگیلویه و بویراحمد گفت:کهگیلویه وبویراحمد، بوشهر، 
خراسان های جنوبی و شمالی، خوزســتان، ایلام، چهارمحال بختیاری، 
کرمانشــاه و آذربایجان از جمله استان هایی هســتند که برای حضور در 
این جشــنواره اعلام آمادگی کرده اند. وی بیان کرد:هشتمین جشنواره 
فرهنگ عشــایر ایران زمین )کوچ( و نخستین اجلاســیه شهدای عشایر 
کهگیلویه و بویراحمد به عنوان رویداد مهم فرهنگی جنوب ایران روز های 
۲۸ اردیبهشــت ماه آغاز و تا یکم خردادماه ۱۴۰۳ با برگزاری برنامه های 

فرهنگی هنری در پارک ولایت یاسوج برگزار می شود.

مدیــرکل میراث فرهنگــی، گردشــگری و صنایع دســتی کهگیلویه و 
بویراحمد بیان کرد: در این رویداد فرهنگی برای حدود یکهزار نفر عشایر 

با پوشش محلی فراخوان صادر شده است.

مدیــرکل میراث فرهنگــی، گردشــگری و صنایع دســتی کهگیلویه و 
بویراحمد با اشــاره به توانمندی های استان در حوزه گردشگری عشایری 
تاکید کرد کرد:یکی از راهکار های مهم برای معرفی ظرفیت های اســتان 

برگزاری جشنواره و همایش ها در سطح ملی است.
طالبی پور تصریح کرد:در طول ســالیان اخیر با برگزاری جشنواره کوچ، 
بخشی از ظرفیت ها و داشته ها و موهبت های خداوندی استان کهگیلویه و 

بویراحمد به ایران و جهان معرفی شده است.
مدیــرکل میراث فرهنگــی، گردشــگری و صنایع دســتی کهگیلویه و 
بویراحمد گفت: با توجه به اینکه در جشــنواره ملی فرهنگ عشایر ایران 
زمین ۱۰۰ غرفــه به منظور عرضه و فروش محصولات تولیدی این قشــر 
پیش بینی شده جشنواره یاد شده فرصت عرضه مستقیم تولیدات آنان را 

فراهم می کند.

۱۱ استان کشور برای حضور در جشنواره ملی عشایر یاسوج اعلام آمادگی کردند

تحویل ۲۵ دستگاه خودرو 
سنگین و نیمه سنگین

 به شهرداری های گلستان

ساری-امیری فر،خبرنگاررویش ملت : دکتر فریبا بریمانی مدیرکل 
بهزیســتی مازندران، اقدامات و عملکرد شــاخص اداره کل بهزیســتی 

مازندران در دولت سیزدهم را شرح داد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل بهزیستی مازندران؛ مدیرکل بهزیستی 
مازندران با اشاره به اینکه بهزیستی اســتان در دولت سیزدهم موفق شد 
برای نخستین بار در دو دهه اخیر افراد پشت نوبت حایز شرایط مستمری 
معلولان و زنان سرپرســت خانوار را به صفر برساند، گفت: ۲۴ هزار خانوار 
پشت نوبت با رشــد ۲۵ درصد افراد تحت پوشش و رشد ۲۸۰ درصد مبلغ 

مستمری خانوار در دولت سیزدهم برخوردار شدند.
وی افزود: در دولت مردمی، ۷۱۴۶ نفر با مبلغ ماهانه ۱۵ میلیارد تومان از 

حق پرستاری معلولین ضایعه نخاعی و معلولین شدید با سرانه هر فرد دو 
میلیون و یکصد هزار تومان و با رشد ۱۸۵ درصد بهره مند شدند.

این مســوول یاد آور شــد: ۱۱۳۱۶ فرصت شــغلی بــرای مددجویان و 
معلولین تحت پوشــش بهزیستی مازندران با رشــد ۳۷ درصد در دولت 

سیزدهم ایجاد شد.
مدیرکل بهزیســتی مازنــدران خاطر نشــان کرد: طــرح تحولی گروه 
جهادی شهدای بهزیستی اســتان مازندران برای نخستین بار در دولت 
سیزدهم از شهریور ســال ۱۴۰۱ با هدف ارتقای شاخص هاي فرهنگی، 
اجتماعی، اقتصادی و پیشــگیري از آســیبهاي اجتماعی و معلولین در 
۱۰۰۷ روستا و محلات کم برخوردار اجرا و طی این مدت ۳۴۳۸ مددجو 
جدید از خدمات سازمان بهره مند و ۴۳۶۵۷ نفر نیز از خدمات تخصصی 

بهزیستی استان برخوردار شدند.

تشریح  اقدامات و عملکرد شاخص بهزیستی  مازندران در دولت سیزدهم 

ملت:  اصفهان-مظاهری،خبرنگاررویــش    
  معاون حمل ونقــل و ترافیک شــهرداری اصفهان با 
تاکید بر اینکه در ۱۴ سال گذشــته مدیریت شهری 
در صدد اجرای پروژه تعریض بزرگراه شــهید خرازی 
بود که به دلیل برخی عدم هماهنگی ها محقق نشــد، 
گفت: این پروژه تــا ۲۵ درصد در کاهش ترافیک موثر 
است، اتصال شرق به غرب شهر اصفهان از دیگر ثمرات 
احداث این پروژه اســت. ابوالفضــل قربانی،در آئین 
بهره بــرداری از تقاطع غیرهمســطح اتصال خیابان 
صاحب روضات به بهســتان در قالب سی وســومین 
ویژه برنامــه »به احترام مردم اصفهــان«، اظهار کرد: 
یکی از نقاط پــر ترافیک اصفهان محــدوده بزرگراه 
شــهید خرازی و محدوده پل صاحب روضات است، 
که علت اصلی وجود این ترافیک این اســت که حلقه 

دوم و ســوم در این نقطــه روی هم منطبق شــده و 
ترافیک را ســنگین می کند به شکلی که گاهی اوقات 
قفل می شــود. وی با بیان اینکه در دوره های گذشته 
مدیریت شــهری باز شــدن گره ترافیکی این نقطه 
در دســتور کار بوده اما اجرای آن ســخت محسوب 
می شده، افزود: ارتباط شمالی- جنوبی شهر وضعیت 
خوبی دارد، اما قســمت شــرقی- غربی از سال های 
گذشته مشکل ســاز بوده اســت،   رئیس کمیسیون 
هوشمندســازی و حمل ونقل شــورای اسلامی شهر 
اصفهان گفت: عملیات اجرایی تقاطع غیرهمســطح 
اتصال خیابــان صاحب روضات به بهســتان اغلب در 
زودتر از موعد و در شب انجام شــد و قطعا فعالیت در 
شــب پر هزینه و بسیار پرخطر اســت، تلاش زیادی 
انجام شــد تا یکی از گره های ترافیکی شــهر اصفهان 

باز شود. حســین حق شــناس، معاون حمل ونقل و 
ترافیک شــهردار اصفهان نیز در این مراســم، اظهار 
کرد: ایــن پروژه در ۱۴ ســال در دوره هــای مختلف 
مدیریت شــهری مطرح بوده اما بــه دلایل مختلف تا 
کنون به سرانجام نرســیده بود، و قطعا این پروژه یکی 
از افتخارات این دوره شــهرداری محسوب می شود. 
چرا که تعریض بزرگراه شــهید خرازی و اجرای پروژه 
تقاطع غیرهمســطح اتصال خیابان صاحب روضات 
به بهســتان حدود ۲۵ درصد در کاهــش ترافیک در 
محدوده حوزه نفوذ از لحاظ شــاخص زمان ســفر و 

سرعت میانگین شبکه مؤثر است. 
وی با بیــان اینکه تاکنون ۱۵ درصــد از هدف محقق 
شده و بقیه در ادامه پروژه که تعریض در سمت جنوب 
به شمال، قسمت شرق بزرگراه است، محقق می شود، 
افزود: پس از تکمیل ایســتگاه مترو و اضافه شــدن 
قســمت صاحب روضات به این پل تا دو مــاه آینده، 
کاهش ۲۵ درصد ترافیک انجام می شــود. اتفاق نظر 
مدیریت شهری، همراهی شــهروندان و پلیس راهور 
نقش بســیار مهمی در تحقق این تجربه موفق شهری 

داشت.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری اعلام کرد:

کاهش ۲۵ درصدی ترافیک اصفهان
 با تعریض بزرگراه شهید خرازی

مشــهد-مریم صانع،خبرنگاررویش ملت :  
مدیرعامل شرکت گاز خراســان رضوی از پایداری 
شبکه سراسری گاز در شــهرها و روستاهای استان 
پس از وقوع سیل خبر داد.حســن افتخاری گفت: 
مواردی از خسارت ســیل به تاسیسات گاز در شب 
گذشته اتفاق افتاده بود که با اعزام اکیپ های مجهز 
تعمیراتی از شــهر مشهد و ســایر شهرستان های 
معیــن بــه شهرســتان های فریمــان، کلات و 
درگز تا نیمه شب گذشته آســیب دیدگی ها برطرف و تاسیسات ایمن سازی شــدند. افتخاری اظهار کرد: مطابق 
پیش بینی های قبلی و از ابتدای آغاز بارندگی روز چهارشــنبه، ۲۶ اردیبهشت ماه تمام ادارات گاز در مناطق مشهد 
و نواحی شهرستان ها در آماده باش کامل بوده و به لطف خدا و پایش لحظه ای، شــبکه سراسری گاز استان در مدار 

خدمت رسانی قرار دارد.
وی افزود: مواردی از قطع گاز ناشــی از تخریب دیوار منازل و علمک گاز گزارش شده است که بخش عمده آن ها از 
شب گذشته تاکنون تعمیر و باقیمانده به تعداد تقریبی ۲۰۰ علمک یا اشــتراک تا ظهر امروز برطرف می شود.این 
مقام مسئول گفت: در برخی از نقاط روستاهای تابعه شهرستان فریمان به دلیل تخریب دیوار پشت علمک جریان 
گاز مشترکین به دلیل رعایت مســائل ایمنی و حصول اطمینان از عدم وجود خطر قطع شده بود که باقیمانده این 

موارد تا ظهر امروز پنجشنبه، ۲۷ اردیبهشت ماه وصل خواهد شد.

خــرم آباد-کردعلیوند،خبرنگاررویش ملت :  
مسئول بسیج سازندگی لرستان از ساخت ۵۰۰ واحد 
مسکونی برای مددجویان کمیته امداد استان خبر داد.

احســان جهانبخش که به مناســبت گرامیداشــت 
عملیات حاج عمران و هفته بســیج سازندگی در سپاه 
لرستان برگزار شد، اظهار کرد: بسیج سازندگی بعد از 
تأسیس منشأ خدماتی در کشــور بوده است در استان 
لرســتان ۳ هزار و ۲۰ گروه جهادی در سامانه اطلس 

ثبت شده که ۴۵ هزار نفر از اقشار مختلف در قالب ۱۲ کارگروه در عرصه های مختلف سازندگی فعالیت می کنند.
وی افزود: برپایی دو بیمارستان صحرایی در ســال گذشته، توزیع ۷۴۰ هزار بسته معیشــتی، آزادی ۵۱۹ زندانی، 
توزیع ۳ میلیون و ۲۹۰ هزار ماسک و نذر ۴ هزار و ۵۰۰ گوسفند از ابتدای کرونا تاکنون توسط بسیج سازندگی انجام 
شده است.مسئول بسیج سازندگی لرستان تصریح کرد: ســاخت ۵۰۰ واحد مسکونی برای کمیته امداد، ساخت ۶۸ 
واحد مسکونی برای بهزیستی، تعمیر ۴۰۰ واحد منزل، تعمیر و بازسازی۵۰ مسجد، ایجاد ۳۰۳ کیلومتر خط انتقال 
آب، تکمیل ۲۱ مخزن ذخیره آب، ایجاد هشــت حلقه چاه عمیق، احداث ۹ ایســتگاه پمپاژ از جمله اقدامات بسیج 
سازندگی در لرستان اســت.جهانبخش بیان کرد: ایجاد ۸۰ کیلومتر کانال در طرح آبخیز تا جالیز، وارد کردن ۲۰۰ 
نیروگاه به مدار، اهــداء ۲۰۰ میلیارد تومان وام اقتصاد مقاومتی به ۲ هزار نفر و ایجاد ۸۵۰ صندوق قرض الحســنه از 

دیگر اقدامات بسیج سازندگی است.

مدیرعامل شرکت گاز استان خبر داد:

پایداری شبکه سراسری گاز
 از زمان وقوع سیل در خراسان رضوی

مسئول بسیج سازندگی استان خبر داد:

ساخت ۵۰۰ واحد مسکونی برای مددجویان 
کمیته امداد لرستان
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ادعای جنجالی مورایس بعد از صعود؛
  در لیگ حتی سوم هم شویم برای ما

 قهرمانی است!
ســرمربی طلایی پوشــان اصفهانی در نشســت خبری بعــد از دیدار با 
ملوان بندرانزلی اظهــارات جنجلی را به زبان آورد. ســپاهان اصفهان در 
حساس ترین مســابقه مرحله یک چهارم نهایی جام حذفی، بردی یک بر 
صفر را مقابل ملوان بندرانزلی به دســت آورد تا شــاگردان ژوزه مورایس 
به جمع ۴ تیم برتر راه پیدا کنند و حالا آن ها باید برای رســیدن به مرحله 
فینال خود را برای جدال با گل گهر ســیرجان آماده کنند. برتری امشــب 
طلایی پوشــان در حالی به دست آمد که فرشــاد احمدزاده موفق شد گل 

پیروزی بخش طلایی پوشان را روی اشتباه افشار صداقت به ثمر برساند.
ژوزه مورایس و مهــدی تارتار، ســرمربیان تیم های ســپاهان اصفهان و 
ملوان بندرانزلی بعد از پایان مســابقه در نشســت خبری حضور یافتند و 
به سوالات خبرنگاران پاســخ دادند. مورایس در صحبت های خود با اشاره 
به صعود تیمش به مرحله نیمه نهایی، درباره مشــکلات سپاهان در فصل 
اخیر توضیحاتی را ارائه کرد و ادعــای جنجالی را به زبان آورد. تارتار هم در 
صحبت هایش از عملکرد شاگردان خود قدردانی کرد و توضیح داد که که 

ملوانی ها نمایش قابل قبولی را از خود برابر حریف اصفهانی ارائه کردند.

باید فینال را ببریم تا به لیگ نخبگان برویم
ســرمربی ســپاهان در آغاز صحبت هایش درباره جدال بــا ملوان گفت: 
»گفته بودم بازی بین دو تیم خیلی خوب برگزار می شود و همین مسئله را 
در زمین دیدیم. سطح تمرکز، سازماندهی و ساختار تیمی ما خیلی خوب 
بود و بهتر از گذشــته بود. به همین دلیل گل زدیــم و موقعیت هایی برای 
گلزنی داشتیم که تبدیل به گل نشــدند. می توانم بگویم لیاقت پیروزی را 
در این مسابقه داشتیم. جام حذفی و لیگ، دو رقابت مجزا هستند. در جام 
حذفی باید مرحله بعدی را ببریم تا به فینال برســیم و فینال را ببریم تا در 
لیگ نخبگان آسیا شرکت کنیم«.مورایس درباره شانس صعود سپاهان به 
لیگ نخبگان توضیح داد: »سپاهان با کســب جایگاه سوم نیز می تواند در 
یک رقابت بین المللی )لیگ قهرمانان آســیا ۲ که سطح دوم رقابت قاره ای 
باشگاه های آسیا محسوب می شود( شــرکت کند. این نکته حائزاهمیت 
است. لیگ هنوز تمام نشده است و روی این مسابقات نیز تمرکز کرده ایم. 
عوامل یک باشــگاه حرفه ای نمی توانند بگویند به لیگ اهمیت نمی دهیم. 
باید بجنگیم و روحیه ما به گونه ای است که باید پیروز شویم. شاید اگر جام 
حذفی قبل از لیگ به پایان می رسید، برای من اهمیتی نداشت و باید روی 
هر دو رقابت تمرکز کنیم. به عنوان یک تیم خوب و حرفه ای در ســطح بالا 

باید این گونه فکر کنیم«.

هم قهرمانی حذفی را می خواهیم و هم بهترین مقام در لیگ
ژوزه مورایس با توضیح برنامه تیمش تا پایان فصل گفت: »اگر از هواداران 
بپرسید، شاید بگویند جام حذفی الان تنها رقابتی است که به ما یک جام و 
مدال می دهند. شــاید از اظهارات از مدیرعامل جدید باشگاه سوءبرداشت 
شده اســت. شــاید منظور او این بود که اگر می خواهیم جامی بگیریم، در 
جام حذفی می توانیم به این هدف برسیم. می خواهیم بهترین جایگاه را در 
جدول داشته باشیم. البته با تمام اتفاقاتی که برای ما افتاد، سوم شدن هم 
شاید جامی برای ما باشد«.سرمربی طلایی پوشان درباره حمایت هواداران 
سپاهان از تیمش پاسخ داد: »دوست داریم ورزشــگاه در همه دیدارهای 
سپاهان پرُ باشد. نمی دانم دلیل حضور کمرنگ هواداران چه بود؛ شاید این 
مسئله به خاطر روز برگزاری بازی بود یا عوامل دیگر. امیدوارم هواداران هر 
روز در کنار تیم زندگی کنند و بتوانیم شــاهد حضور همه هواداران باشیم. 

حمایت کردن یک تیم و یک شخص باید با شور و شــوق همراه باشد. این 
موضوع به افرادی بستگی دارد که در باشگاه هستند«.

با حریفی بازی داریم که پولدار است و خوب حقوق می دهد!
مورایس با اشاره به روند نتیجه گیری تیمش، نسبت به رویارویی با گل گهر 
در مرحله بعدی هم واکنش نشان داد و گفت: »شــاید برخی ها انتظارات 
متفاوتی نسبت عملکرد سپاهان در لیگ برتر داشــتند و هنگامی که این 
انتظارات برآورده نشد، حمایت آن ها کمرنگ تر شــده است. جام حذفی 
رقابت متفاوتی بود. سپاســگزار هواداران هســتم و برای کســانی که به 
ورزشگاه نقش جهان نیامدند نیز آرزوی سلامتی می کنم. نمی دانیم دیدار 
مقابل گل گهر در کجا برگزار می شــود، اما گل گهر یکی از باشگاه هایی بود 
که از ما شکایت کرد و باعث کسر یک امتیاز از ســپاهان شد که این امتیاز 
به ما برگشت«.سرمربی سپاهان با تمجید از عملکرد فنی سرمه ای پوشان 
سیرجانی توضیح داد: »گل گهر یکی از تیم های خوب است و خوب حقوق 
می دهند! نمی دانم این حقوق ها در چارچوب ســقف بودجه بوده است یا 
خیر، اما گل گهر یکی از تیم های پولدار لیگ اســت. این چیزی اســت که 
شــنیده ام. بازیکنانی باکیفیتی از گل گهر می شناســیم که یکی از آن ها، 
بازیکن باکیفیتی اســت که از لالیگا آمده )روبرتو تورس( و این تیم امروز 
۵ بر صفر پیروز شد. فکر نکنم بازی ساده ای باشد. این مسابقه هر جا برگزار 

شود، به هواداران نیاز داریم«.

خیلی دلم سوخت که باختیم!
مهدی تارتار، ســرمربی ملوان هم در واکنش به حذف تیمش از جام حذفی 
گفت: »دلم خیلی ســوخت. هم بازیکنان ما خیلی زحمت کشــیدند و هم 
هواداران خیلی خوب تشــویق کردند. حیف بود. بازی کامــلًا متعادل بود و 
در گلی که دریافت کردیم، دروازه بان جوان ما اشــتباه کرد. او می توانســت 
بهتر عمل کند، اما مشــکلی نیســت. افشار صداقت از ســرمایه های باشگاه 
اســت و بازی های خیلی خوبی در نیم فصل اول انجام داد. ما بازیکنان جوانی 
چون محمدرضا بردبار و ماهــان صادقی را در اختیار داریــم. این بازیکنان، 
سرمایه های باشــگاه بزرگ ملوان هستند«.تارتار درباره شــرایط جدال با 
سپاهان توضیح داد: »با تیمی رقابت می کردیم که از لحاظ بودجه و ساختار، 
با ما قابل قیاس نیست و خوشحال هستیم که بازی آبرومندانه ای ارائه کردیم. 
ما پا پس نکشــیدیم و دروازه بان ما در نیمه دوم اصلًا زمین نخورد و واکنشی 
نشــان نداد. از بازیکنان ملوان تشــکر و به آن ها افتخــار می کنم که خیلی 
جنگیدند. در رختکن ما گریه و زاری بود. جام حذفی برای ما تمام شــد و به 
تیم قدرتمند سپاهان تبریک می گویم. تلاش می کنیم روی دیدارهای لیگ 

تمرکز کنیم تا جایگاه خوبی را که با سختی به دست آوردیم، حفظ کنیم«.
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ســتاره خوش تکنیک و ریزنقش فوتبال 
ایران موفق شد گل پیروزی بخش تیمش 
را در جدال حســاس برابــر العین به ثمر 
برســاند تا به روند درخشــان خود ادامه 

بدهد.
 مهدی قایدی یکــی از ۳ لژیونــر ایرانی 
شاغل در لیگ برتر امارات است؛ ستاره ای 
که بعــد از اتمام قــرارداد قرضــی اش با 
استقلال، به شباب الاهلی امارات پیوست 
و مدیران این باشــگاه تصمیم گرفتند تا 
با توجه به درخواست باشــگاه اتحاد کلبا 
برای جذب قایدی، او را به صورت قرضی 
در اختیار این تیم قــرار بدهند تا قایدی 
شــاگرد فرهاد مجیدی در تیــم اماراتی 
شــود. جالب آنکه بعد از پایان همکاری 
مجیدی با اتحاد کلبــا، همچنان مهدی 

قایدی عضوی از این تیم است و روزهای 
درخشانی را پشت سر می گذارد.

اتحاد کلبا در جریــان رقابت های هفته 
بیست وســوم لیگ برتر امارات، میهمان 
العیــن بود؛ تیمــی که در فینــال لیگ 
قهرمانان آســیا حضور دارد و جالب آنکه 
برای حضــور در جمع ۳ تیــم برتر لیگ 
برتر امــارات تلاش می کند و شانســی 
کســب مقام قهرمانی در این تورنمنت 

ندارد. 
کلبایی ها برای دور شدن از منطقه خطر 
و مسجل شدن بقای شــان در سطح اول 
رقابت های باشــگاهی امــارات به دنبال 
کســب امتیاز برابر العیــن بودند و روی 
درخشــش مهــدی قایدی در مســابقه 

امشب حساس ویژه ای باز کرده بودند.

روزهای درخشان قایدی ادامه دارد
ســتاره ریزنقش و خوش تکنیک فوتبال 
ایران در حالی که در ۸ بــازی اخیر اتحاد 
کلبا موفق به ثبــت ۴ گل و ۴ پاس گل در 
لیگ برتــر امارات شــده بود، بــه دنبال 
درخشــش برابر العین امارات بود تا روند 
درخشان خود در هفته های اخیر را حفظ 
کند. قایدی خیلی زود با فرار سرعتی خود 
موفق به گلزنی شــد تا در بیست وسومین 
حضورش در ترکیب اتحــاد کلبا در فصل 
جاری لیگ برتر امــارات، یازدهمین گل 
خود را به ثمر برســاند. جالب آنکه قایدی 
در فصل جاری، موفــق به ثبت ۲ گل برابر 
العین در جام پادشــاهی امارات شده بود 
و امشب توانســت بار دیگر در نقش گلزن 

برابر العین بدرخشد.

حضور در جمع 5 بازیکن موثر فصل!
فابیــو لیما هافبــک تهاجمــی الوصل 
امارات بــا ثبــت ۱۵ گل و ۷ پاس گل، 
موثرتریــن بازیکن فصل جــاری لیگ 
برتر امارات اســت و بعــد از او، نام عمر 
خریبیــن بــا ۱۶ گل و ۲ پــاس گل و 
نیکولاس گومز بــا ۵ گل و ۱۲ پاس گل 

به چشم می آید. 
بعد از ایــن ۳ بازیکن، مهــدی قایدی با 
ثبــت ۱۰ گل و ۵ پــاس گل، چهارمین 
بازیکن موثر این فصــل لیگ برتر امارات 
اســت و حضــور او در بیــن موثرترین 
بازیکنــان فصــل بیــش از پیــش آمار 
درخشــان قایــدی در فصل جــاری را 

نمایان می سازد.
مهــدی قایــدی در فصــل ۱۳۹۸-۹۹ 

عضــوی از تیم اســتقلال بــود و ۳۰ بار 
برای این تیم در لیــگ برتر، ۵ بار در جام  
حذفی و ۶ بار در لیگ قهرمانان آســیا به 
میدان رفت که در مجموع ۴۱ مســابقه 
موفق به ثبت ۱۵ گل شــده بود و بهترین 
رکورد خــود در یــک فصــل را به ثبت 

رسانده بود. 
حالا درخشــش قایدی برابــر العین 
در حالی رقــم خورد کــه او به رکورد 
۱۵ گل زده در ۳۲ مســابقه این فصل 
در تیــم اتحاد کلبا رســید و ســتاره 
ایرانــی ایــن فرصــت را دارد تا در ۳ 
بازی پایانــی فصل جــاری لیگ برتر 
امارات، رکورد بیشــترین شــمار گل 
زده خــود در دوران بــازی اش در یک 

فصل را بشکند.

بین المللــی  فدراســیون  رئیــس   
فوتبال)فیفــا( اعــلام کرد کــه نتیجه 
رســیدگی به درخواســت فدراســیون 
فوتبال فلسطین درباره تعلیق فدراسیون 
رژیم صهیونیســتی، قبــل از ۲۰ جولای 
اعــلام خواهد شــد. جیانــی اینفانتینو، 
رئیس فیفا در کنگره این نهاد بین المللی 
کــه در بانکــوک برگزار می شــود، گفت 
که فیفا به منظور بررســی درخواســت 
فدراســیون فوتبال فلســطین مبنی بر 
تعلیق رژیم صهیونیســتی، از مشــاوران 

حقوقی مستقل مشــورت خواهد گرفت.
فدراســیون فوتبال فلســطین که جزو 
کنفدراســیون آسیا محسوب شــده و از 
حمایت آن نیز برخوردار اســت، امیدوار 
بود تا فیفــا درباره این درخواســت بدون 
فوت وقت رای گیری کنــد اینفانتینو در 
این کنگره گفــت: فیفــا از همین لحظه 
کارشناســان حقوقــی مســتقل را برای 
ارزیابی ســه درخواســت فدراســیون 
فوتبال فلســطین و حصــول اطمینان از 
اینکه مقررات فیفا به نحو درســت اعمال 

می شود، منصوب خواهند شد.وی افزود: 
به دلیل فوریت شرایط، شورای فوق العاده 
فیفا پیش از ۲۰ جــولای)۳۰ تیر ۱۴۰۳( 
برگزار خواهد شــد تا نتایــج ارزیابی ها را 
بررسی و تصمیمات مقتضی را اتخاذ کند.

جبرئیل رجوب، رئیس فدراسیون فوتبال 
فلسطین پیش  از اینفانتینو پشت تریبون 
قرار گرفت و خواســتار تعلیــق »فوری« 
رژیم صهیونیســتی شــد.وی با تاکید بر 
اینکه رژیم صهیونیســتی قوانین فیفا را 
نقض کرده اســت، گفت: فیفا نباید مقابل 

این نقض قانون یا نسل کشی فلسطینیان 
بی تفــاوت بماند.فدراســیون فوتبــال 
فلسطین مارس امســال از فیفا خواست تا 
تیم های فوتبال مستقر در اراضی اشغالی 
را در فدراســیون ملی فلسطین بگنجاند. 
دســت کم پنج باشــگاه در شهرک های 
اشــغالی کرانه باختری جزو فدراســیون 
فوتبال اسرائیل هســتند. این شهرک ها 
براســاس مقررات بین المللی غیرقانونی 
شناخته شده اند.نماینده اردن در کنگره 
فیفا در حمایت از درخواســت فلسطین 

خواســتار رای گیــری فــوری شــد که 
اینفانتینو آن را رد کرد. 

به ادعای رئیس فیفــا، این رای گیری باید 
در شــورای این نهاد انجام شود که به طور 
معمول نهــاد تصمیم گیرنده محســوب 
می شود.رژیم صهیونیستی از آغاز جنگ 
غــزه در هفتــم اکتبــر ۲۰۲۳)۱۵ مهر 
۱۴۰۲( تاکنــون، بــا تجــاوز و حملات 
وحشــیانه به نوار غــزه بالغ بــر ۳۵ هزار 
فلســطینی که عمده آنها زنان و کودکان 

هستند را به شهادت رسانده  است.

قایدی و گلزنی مقابل فینالیست لیگ قهرمانان آسیا؛ درخشش بی پایان باشو در امارات

جیانی اینفانتینو:فیفا با مشورت تیم حقوقی مستقل درباره تعلیق اسرائیل تصمیم گیری می کند

پیشکســوت فوتبال می گوید:»همیشــه و همیشــه 
پرسپولیســی اســت و این چیزی نیســت که تغییرش 

بدهد.«
 وحید قلیچ؛یــک ویژگی مهمی که دارد همیشــه رک 
و پوســت کنده حرف مــی زند.به قول خــودش خرده 
برده ای از کســی ندارد و برای خودش زندگی می کند. 
در فاصله سه هفته مانده به پایان رقابت های لیگ برتر با 
پیشکسوت سابق پرسپولیس تماس گرفتیم تا برای ما از 
سه هفته باقی مانده حرف بزند. او می گوید شرایط خیلی 
سخت است و البته نمی شــود گفت که استقلال هم به 

طور قطع قهرمان خواهد شد.

خب قطعــا پرســپولیس هم شــانس دارد اما 
سرنوشت استقلال در دستان خودش است؛همه 

بازی هایت را ببر و قهرمان شو.
بله؛اما همیشــه دیده ایم که اتفاق هــای زیادی در این 
فوتبال افتاده و می افتد.به نظرم هر تیمی از شــانس ها و 
فرصت های خودش استفاده کند جام قهرمانی را بالای 

سرش می برد.

پیش بینی نمی کنید؟
نه؛زیاد اهل پیش بینی کردن نیســتم.من نمی خواهم 
وسط را بگیرم و همیشه حرف حق و منطقی را زده ام،هر 
تیمی بهتر از فرصت هایش اســتفاده کند قهرمان است.
خب البته اســتقلال فعلا صدرنشین است و پرسپولیس 

منتظر یــک لغزش.باید ببینیم در ســه هفته پایانی چه 
اتفاق هایی می افتد؟

واقعا جدا از پیش بینی و ...دوست دارید کدام تیم 
قهرمان شود؟

خب من کلا که پرسپولیسی هســتم و طبیعی است که 
دوست دارم این تیم قهرمان شود.

یک زمان انتقادهایی که می کردید باعث شــده 
بود تا هواداران ...

ببینید،من گفتم که همیشه حرف راست را می زنم.سال 
ها در پرســپولیس بازی کرده ام و مگر کســی می تواند 
بگوید من پرسپولیسی نیستم اما آن موقع شرایط خاص 
خودش را داشت.گاهی انتقادها را خیلی ها بر نمی تابند.

برای تماشای بازی پرسپولیس به ورزشگاه نمی 
روید؟

نه؛ ورزشــگاه نمی روم من پرسپولیسی هستم ولی برای 
تماشای بازی ها به ورزشگاه نمی روم.

چند روز پیش هــم امیرحســین صادقی یک 
انتقادی علیه پرسپولیسی ها کرده بود...

انتقادهای بچه گانه!آن زمان که دایی به چلسی و میلان 
و ...گل می زد اینها کجا بودند؟ خب ما هم می توانیم این 
شــکلی جواب بدهیم.مردم بی پروا شده اند و هر چیزی 

که می خواهند به هم می گوینــد اما من وحید قلیچ می 
گویم که بیایید فحش ها را به من بدهید به پرســپولیس 

چیزی نگویید.

منظورتان به چه کسی است؟
کلا مــی گویم.مگر ما نمــی توانیم به اســتقلال فحش 
بدهیم؟منتها بعضی ها می خواهند خودشــان را نشان 
بدهند با فحاشی به پرسپولیس خودشــان را خالی می 

کنند.راستی!ناصر محمدخانی از ایران رفته؟

من مصاحبه اش را در فضای مجازی یکی از رسانه 
های آن طرف آب دیدم.شــما کــه از ایران نمی 

روید؟
نــه بابا!مــن اینجــا ریشــه در خاکم.جای مــا همین 
جاســت.زمانی که ورزشــکار بودیم و موقعیت داشتیم 

نرفتیم؛الان کجا برویم؟

وحید قلیچ:به من فحاشی کنید،به پرسپولیس نه!

کجا بودید وقتی دایی به چلسی و میلان گل زد؟

 استقلال نکونام از پرسپولیس گل محمدی جلو زد! 

پیشرفت سرخابی ها به روایت آمار

آبی پوشــان پایتخــت در مقایســه با فصل گذشــته 
توانســته اند امتیازگیری بهتری نســبت به رقیب خود 

داشته باشند و آمار جالب توجهی به جای گذاشته اند.
 هفته بیســت وهفتم لیگ برتر فوتبال ایــران با برتری 
یک گله اســتقلال مقابل فولاد خوزســتان و برد ۲گله 
پرسپولیس در جدال با هوادار به پایان رسید تا در کورس 
قهرمانی لیگ بیست وســوم، رقابــت مویرگی و نزدیک 
سرخابی ها ادامه داشته باشــد و نکته جالب توجه اینکه، 
با توجه به نتایج رقم خورده در هفته اخیر، امید سپاهان 
هم برای کســب قهرمانی به صفر رســید تا تنها دو تیم 

پرطرفدار پایتخت شانس قهرمانی در لیگ بیست وسوم 
را داشته باشند و ۳ هفته سرنوشت ساز در انتظار آن ها تا 

پایان فصل ۰۳-۱۴۰۲ باشد.
شــاگردان جواد نکونام با شکســت دادن فــولاد موفق 
شــدند به اولین تیمِ حاضر در لیگ بیست وسوم تبدیل 
شــوند که به حدنصاب ۶۰ امتیاز رسیده است؛ آن هم در 
حالی که پرسپولیســی ها تنها یک امتیاز از حریف خود 
عقب هستند و با ۵۹ امتیاز در رتبه دوم نام شان به چشم 
می خورد. مقاسه شرایط سرخابی های پایتخت نسبت به 
فصل گذشته نشــان می دهد که هر دو تیم در مقایسه با 

فصل قبل، بیشتر امتیاز به دســت آورده اند و جالب آنکه 
استقلالِ لیگ بیست وســوم در قامت تیم صدرنشین، از 
پرسپولیسِ لیگ بیست وســوم در نقش تیم صدرنشین 

بیشتر امتیاز کسب کرده است!
آبی پوشــان پایتخــت فصل گذشــته در پایــان هفته 
بیســت وهفتم با ۵۵ امتیاز در رتبه ســوم جدول حضور 
داشتند و سپاهان و پرســپولیس هم به ترتیب ۵۶ و ۵۷ 
امتیاز را در کارنامه خود می دیدند. حالا در فصل جاری، 
آبی ها در مقطع مشابه موفق به کسب ۶۰ امتیاز شده اند 
تا هم از پرسپولیسِ صدرنشــین در فصل گذشته پیشی 

گرفته باشــند و هم بتوانند نســبت به رکورد امتیازی 
ســپاهان کارنامه بهتری را از خود به جــای بگذارند. در 
فصل گذشــته، پرســپولیس از ۳ بازی پایانی فصل، ۹ 
امتیاز به دســت آورد و با ۶۶ امتیاز قهرمان شــد اما حالا 
قهرمان شدن با کسب ۶۹ امتیاز در دسترس آبی پوشان 
پایتخت اســت و آن هــا می توانند به رکورد بیشــترین 

امتیاز در تاریخ لیگ برتر برسند!

امتیاز بیشتر و رتبه پایین تر برای پرسپولیس!
سرخ پوشان پایتخت در فصل گذشــته با کسب ۱۷ برد، 
۶ تســاوی و ۴ باخت در پایان هفته بیست وهفتم، با ۵۷ 
امتیاز صدرنشین جدول رده بندی بودند اما حالا شرایط 
در لیگ بیست وســوم کامــلًا متفاوت پیــش می رود؛ 
به طوری که پرسپولیســی ها توانســته اند در مقایسه با 
فصل گذشته، شــمار برد برابری داشــته باشند و کسب 
۹ تساوی و پذیرش تنها ۲ باخت باعث ۵۹ امتیازی شدن 

آن ها شده است. 
با وجود آنکه نســبت به فصل گذشــته، سرخ پوشــان 
۲ امتیاز بیشــتر به دســت آورده اند اما آن ها صدرنشین 
جدول رده بندی نیســتند و در رتبه دوم برای رسیدن به 

مقام قهرمانی تلاش می کنند.

سقوط آزاد سپاهان و مورایس!
ســپاهانی ها در لیــگ بیســت ودوم و با هدایــت ژوزه 
مورایس، یکی از ۳ مدعی کسب عنوان قهرمانی بودند و تا 
روز پایانی فصل، شانس قهرمانی داشتند اما حالا شرایط 
در فصل جاری کاملًا متفاوت اســت؛ به طوری که آن ها 
در ۳ هفته پایانی هیچ شانســی برای کسب جام در لیگ 

برتر ندارند.
 طلایی پوشــان با ۵۶ امتیاز تیمِ دوم جدول رده بندی در 
پایان هفته بیست وهفتم فصل گذشته بودند اما حالا در 
فصل جاری موفق به کســب تنها ۴۸ امتیاز شده اند تا با 
کسب ۸ امتیاز کمتر، در رتبه ســوم جدول قرار گیرند و 

هیچ امیدی برای کسب عنوان قهرمانی نداشته باشند.

آگهی مفقودی 
بدینوسیله اعلام میدارد سندکمپانی و شناسنامه مالکیت )برگ سبز(خودرو سواری پژو پارس مدل 1390 به شماره 
 NAAN21CA9BK456627انتظامی 9۷۷ی۶4-ایران 1۷ به شماره موتور1۲4900۶4۸3۷ به شماره شاسی
به نام بهروز دلائی میلان مفقود گردیده واز درجه اعتبار ساقط می باشد.                                       ارومیه
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بهرنگ دزفولــی زاده فیلــم جدید خود 
را در فضایی مشــابه با »بی صدا حلزون« 
می سازد تا نســبت به قشــری از جامعه 

آگاهی بیشتری ایجاد کند.
دزفولی زاده که دو سال قبل فیلم »بی صدا 
حلزون« را در ســینماها اکــران کرد، به 
تازگی برای ســاخت فیلمی بــا نام »به 

هرحال رها« از ســازمان سینمایی مجوز 
گرفته است.  

فیلمنامه این اثر را ســیدمهدی نریمانی، 
بهرنــگ دزفولــی زاده و علیرضــا تقابن 
نوشــته اند و قرار اســت به تهیه کنندگی 

محمد احمدی ساخته شود.
فیلم قبلی بهرنــگ دزفولی زاده که ابتدا 

در سی وهشتمین جشــنواره فیلم فجر 
)ســال ۱۳۹۸( به عنوان اولیــن تجربه 
فیلمســازی بلند او رونمایی شــده بود، 
موضوعی در ارتباط با ناشــنوایان داشت 
و کارگــردان گفته بود کــه می خواهد با 
این فیلــم توجــه جامعه را به مســائل 

ناشنوایان جلب کند.

او حالا پس از حــدود پنج ســال دوباره 
ســراغ یک موضوع اجتماعــی رفته و در 
تدارک مهیا کردن شــرایط برای ساخت 

آن است.
گرچه زمان فیلمبــرداری »به هرحال 
رهــا« هنــوز مشــخص نیســت، اما 
دزفولی زاده درباره اینکه آیا تحت تاثیر 

گیشه، سراغ داســتانی کمدی رفته یا 
مســیر خود را دنبال می کند، به ایسنا 
می گوید: این فیلم تا حــدی در حال و 
هوای »بی صــدا حلزون« و  بــا نگاه به 
قشــری از اقلیت جامعه اســت  و تلاش 
می کنم که جامعه بیشــتر نسبت به آن 

آگاه شود.

 بازیگر سریال »سر سفره خدا« گفت: در 
ابتدای آموزش های بازیگری مشــکلاتی 
در بیان داشــتم که با آموزش های لازم و 

مطالعه، این مشکل هم برطرف شد.
عرفان شــریفی دربــاره تاثیــر کتاب و 
کتابخوانی بر بازیگری اظهار داشــت: در 

ابتدای آموزش های بازیگری مشــکلاتی 
در بیان داشــتم که بــا آموزش های لازم 
و مطالعه، این مشــکل هم برطرف شــد. 

کتاب کمک زیادی به من کرد.
این بازیگــر کودک گفت: مــن خجالتی 
هم بودم و نمی توانســتم مقابل دوربین 

بنشــینم و چنین جملاتی بگویم. کتاب 
خواندن به من واژه های زیادی آموخت.

وی افزود: کتاب دایره واژگان یک بازیگر 
را در بیان و گفتار بیشتر می کند. هر چقدر 
که مطالعــه می کنم علم من هم بیشــتر 
می شود و حتی وقتی مادرم از من سوالی 

می پرسد می توانم جواب بدهم.
شــریفی ادامه داد: هم اینک در مجموعه 
»برپا« کاری از شبکه پویا مشغول هستم 
که فصل جدید آن در آســتانه پخش قرار 
دارد. ایــن برنامه درباره پیشــرفت های 
کشــور در علم پزشــکی، مهندسی و... 

است.بازیگر »برپا« در این باره که قبل از 
این که با متد بازیگری آشنا شوی خودت 
را در چه ســطحی می دیدی؟ گفت: آن 
موقع مشــکلاتی داشــتم اما بعد از این 
کــه دوره هایش را گذراندم، مشــکلاتم 

برطرف شد.

تدارک بهرنگ دزفولی زاده برای ساخت فیلم پس از ۵ سال

بازیگر کودک سینما: کتابخوانی مشکل بیانم در بازیگری را حل کرد

با شروع پخش آثار

سریال های جدید به سیما رسید

»رخنه«، »آقای قاضی«، »بدل« و »پشــت پرده« چهار 
سریال جدید تلویزیون در شبکه های مختلف هستند.

این روزها پخش ســریال های جدیدی در شــبکه های 
سیما شروع شــده اســت که از کمدی و فضای امنیتی 
گرفته تــا مجموعــه ای دادگاهی دربــاره پرونده های 

قضایی را شامل می شود.
سریال »رخنه« از شــبکه یک از اواسط هفته شروع شد 
و از شــب گذشــته هم مجموعه های »آقای قاضی« و 
»بدل« به آنتن شبکه دو و سه ســیما رسیدند. از شنبه 
۲۹ اردیبهشت نیز پخش سریال »پشت پرده« از شبکه 
دو آغاز می شــود که معرفی کوتاهی روی هر یک از این 

سریال ها داریم.

رخنه؛ قصه ای امنیتی
ســریال »رخنه« ابتدا به کارگردانی علــی غفاری کلید 
خورد و در ادامه حمیدرضا لوافی عهــده دار کارگردانی 
این سریال شد. این مجموعه که از اواسط هفته گذشته 
از آنتن شبکه یک ســیما به پخش رسید در ۳۰ قسمت 

تولید شده است.
قصه سریال مربوط به یکی از دانشمندان کشورمان است 

که روی موشک های ماهواره بر و فضایی تحقیق می کند 
و در این مســیر با تهدیدات و خطراتی از سوی بیگانگان 
روبه رو می شود. سریالی که کار خود را در سکوت خبری 
هم آغاز کرد و محصول گروه تولیــدات حادثه ای مرکز 
سیمافیلم است. این ســریال فضایی چندژانری دارد و 

حوزه های امنیتی، علمی و خانوادگی را دربرمی گیرد.
وی با اشــاره به اینکــه کلیت موضوع ســریال در حوزه 
هوافضای وزارت دفاع اســت، افزود: این ســریال علاوه 
بر پرداختن بــه ظرفیت های موجــود در مراکز علمی و 
فنــاوری کشــور در حوزه دفاعــی به ویــژه در صنعت 
هوافضا و تلاش دانشــمندان و نخبگان کشــورمان در 
حوزه پدافندی و دفاعی جمهوری اســلامی، مخاطرات 
و تهدیداتی را که این افراد در این مســیر بــا آن مواجه 

هستند به تصویر درآورده است.
در این ســریال بازیگرانی همچون نــادر فلاح، رامتین 
خداپناهی، امیرحسین صدیق، خســرو شهراز، بهرام 
ابراهیمــی، مریــم کاویانی، نیلوفر شــهیدی، حدیث 
نیکرو، ســپیده خداوردی، علیرضا جلالــی تبار، ایوب 
آقاخانی، علیرضا مهران و علیرام نورایی به ایفای نقش 

پرداخته اند.

آقای قاضی؛ شعبه 121
مجموعه »آقای قاضی« به کارگردانی ســجاد مهرگان 
ســاخته شــد و فصل اول آن که به آموزش مســایل و 
معضلات حقوقی روزمره مردم می پرداخت با اســتقبال 
زیادی مواجه شــد. بهزاد خلج با این مجموعه دیده شد 
و نقش یک قاضــی را ایفا کرد که توانســت مورد توجه 

مخاطب قرار بگیرد.
ایــن مجموعــه ایــن روزهــا در آخریــن روزهــای 
تصویربرداری در شــهرک غزالی قــرار دارد و پخش آن 
از شب گذشته پنجشنبه ۲۷ اردیبهشــت در شبکه دو 

سیما آغاز شده است.
تهیه کنندگی فصــل دوم این مجموعه را سیدحســام 
الدین حســینی بر عهده دارد و با همکاری مرکز هنری 

رسانه ای سلوک ساخته شده است.
»آقای قاضی« در فصل جدید سراغ پرونده هایی با سوژه 
های مفاسد اقتصادی و اجتماعی هم رفته است و در ۵۰ 

قسمت ۵۰ پرونده را بررسی می کند.
این مجموعه کــه فقط چند بازیگر ثابــت از جمله بهزاد 
خلج، امین میــری و … دارد بیــش از ۲۰۰ هنرمند و 
هنــرور دارد و حدود ۴۰ نفر در هر قســمت آن به ایفای 

نقش می پردازند.

پشت پرده؛ یزدی ها در قاب شبکه سراسری
مجموعه »پشــت پرده« بــه کارگردانــی محمدرضا 
حاجی غلامی ساخته شده است که پیش از این سریال 
»پدر پسری« را برای ماه رمضان شبکه پنج کارگردانی 
کرده است. »پشــت پرده« هم فضایی خانوادگی دارد 
و ویژگی مهم آن این اســت که در یــزد تصویربرداری 

شده است.
این ســریال از حضور هنرمندان تهرانی هم بهره گرفته 
اســت که از جمله آنها می توان به بازگشت رضا شفیعی 

جم به تلویزیون با این سریال اشاره کرد.
قصه ســریال هم به ســبک زندگی مردم مــی پردازد 
و از جمله ســریال هایی اســت که با تمرکــز بر موضوع 
فرزندآوری، آن را به ســوژه اصلی خود بدل کرده است و 
البته این ســوژه را از خلال آداب و رسوم زندگی مردم در 

یزد به تصویر می کشد.
رضا شــفیعی جم، میرطاهر مظلومی، حسین سلیمانی، 
مریم کاویانی، آزیتا ترکاشــوند و حدیثه تهرانی از جمله 

بازیگران این سریال هستند.
سریال »پشت پرده« به تهیه کنندگی مصطفی رضوانی 
از شنبه ۲۹ اردیبهشــت ماه حوالی ساعت ۲۱:۱۵ روی 

آنتن شبکه دو سیما می شود.
این سریال در مرکز هنری رسانه ای نهضت و با همکاری 

استانداری و صدا و سیمای استان یزد تولید شده است.

بدل؛ خانواده عطاران
این ســریال درباره زندگــی افراد ســاکن در یک محله 
نوشته شده اســت و خانواده »رضا عطاران« را به تصویر 
کشیده می شود البته نه رضا عطاران بازیگر بلکه خانواده 
ای که از قدیم و نسل به نسل به شــغل عطاری مشغول 
هســتند و حالا تغییرات زمانــه آنها را بــا چالش هایی 

روبه رو می کند.
نام شخصیت اصلی این سریال »رضا عطاران« است که 

عرفان آصفی بازیگر تئاتری نقش وی را ایفا می کند.
ســریال تلویزیونــی »بدل« بــه کارگردانــی علیرضا 
مســعودی و تهیه کنندگــی رضا نصیری شــهرضایی 
با اتمام ســریال »هفت ســر اژده ها« از پنجشــنبه ۲۷ 
اردیبهشت ماه در کنداکتور شبکه سه سیما قرار گرفت 

و هر شب حوالی ساعت ۲۰:۳۰ روی آنتن می رود.
در ســریال »بدل« بازیگرانی همچون شــهرام قائدی، 
هادی عامل هاشمی، داریوش ســلیمی، اصغر حیدری، 
ساعد هدایتی، اشکان اشتیاق، فرزانه سهیلی، ابوالفضل 

رجبی و پریسا مقتدی به ایفای نقش پرداخته اند.

»آمرلی« نام شــهری بســیار کوچک با حدود ۲۰ هزار 
نفر جمعیت در شــمال عراق که چندی  است عنوان یک 
سریال نمایش خانگی قرار گرفته، جز آن شهر کوچک و 
وقایع خون بار تاریخش، حالا محصول هنری مشــترک 
ایــران و عــراق را هم به خاطــر می آورد کــه از آخرین 
روزهای زمســتان ۱۴۰۲، به شــکل همزمان در این دو 
کشور منتشر می شود تا بازار کم رونق نمایش خانگی در 
این روزها، میزبان یک محصول نیمه ایرانی و نیمه عربی 

هم باشد.
از تولید مشترک این ســریال و حتی کیفیت ساخت آن 
مهمتر، سوژه اش است که کمتر در پلتفرم های وی اودی 
دیده ایم: مقاومت اســلامی و مبارزه بــا داعش. پیش از 
»آمرلی«، سریال »سقوط« تنها محصول خانگی با این 
مضمون بود و حالا کارنامه صنعت نمایش خانگی ایران، 
در تولید ســریال های اســتراتژیک به عدد دو رسیده 

است.
در مقابل این دو اثر که دومــی هنوز پایان نیافته، حداقل 
۶ مجموعه نمایشی تولیدشــده در سازمان صداوسیما، 
اشــارات مســتقیمی به مبــارزه مستشــاران نظامی 
جمهوری اســلامی ایران با گروهک های تروریســتی 
تکفیری در ســوریه و عراق داشــته اند کــه برخی مثل 
»پایتخــت ۵« و »خانــه امــن« را می تــوان در زمره 

محصولات پرمخاطب رسانه ملی دانست.
با وجود این تــلاش و هزینه در تلویزیــون، »آمرلی« و 
»ســقوط« کارکرد مهمی دارند که احتمالا محصولات 
صداوســیما ندارند و آن، آشــنایی طیفی از مخاطبان 
با این معانی اســت که احتمال دارد بــه ندرت مخاطب 

محصولات تلویزیونی قرار بگیرند.
شــاهد این ســخن، یــک نظرســنجی از معتبرترین 
نهاد افکارســنجی کشــور اســت. با وجــود نمایش ۶ 
سریال تلویزیونی یادشــده، طبق نظرسنجی که مرکز 

افکارسنجی دانشجویان ایران )ایسپا( در اسفند ۱۴۰۱ 
و پیش از پایان پخش سریال »سقوط« منتشر کرد، ۳۲ 
درصد از مخاطبان این ســریال، اعلام کردند تا پیش از 
تماشــای آن، هیچ محصــول فرهنگی دربــاره داعش 
نخوانده و ندیده اند. رقم چشمگیر یک سوم تماشاگران، 
به اندازه ای بالاست که تولید محتوای هنری و رسانه ای 

مخصوص را بطلبد.
اگرچه شــواهد نشــان می دهــد »آمرلی« بــه اندازه 
»ســقوط« دارای بیننده نیســت، ولی می توان حدس 
زد اگر حــالا هم یک نظرســنجی از مخاطبان ســریال 
»آمرلی« صورت گیرد، این اثر نیز کمابیش دارای آماری 

مشابه با نظرسنجی یادشده خواهد بود.
اهمیت تولید و پخــش محصولات ملی و اســتراتژیک 
در پلتفرم های نمایش خانگی اینجاســت. در حالی که 
احتمالا میزان مخاطب سریال های رسانه ملی با گستره 
و نفوذ فوق العــاده بالای مدیوم تلویزیــون در خانه های 
ایرانیان، بــا مخاطبان چند میلیون نفــری پلتفرم های 
نمایش خانگی قابل قیاس نیست، ولی دست سریال های 
خانگی به مخاطبی می رســد که چندان در دســترس 

سریال های تلویزیونی قرار ندارد.
به شــکل شــهودی، می تــوان مخاطــب محصولات 
نمایــش خانگی را طبقه متوســط شهرنشــین یا حتی 
کلان شهرنشــینی دانســت که برای پر کــردن اوقات 
فراغت، تمایل دارد بیشــتر به آلترناتیو تلویزیون سنتی 

توجه کند.
 این مخاطب که به علت امکانات و دسترســی ها، شاید 
حتی بیــش از جمعیتش، دارای ظهور و بروز رســانه ای 
خصوصا در شبکه های اجتماعی باشــد، خواه ناخواه در 
اثر این دیده شــدن، اهمیتی دوچندان می یابد. بازتاب 
گســترده ســریال های نمایش خانگی در شــبکه های 
اجتماعی در مقابل سروصدای کمتر همتایان تلویزیونی، 

نشانه ای از همین وضعیت است.
کاهش تمــاس این مخاطبان با محصولات رســانه ملی 
که به علل مختلف فرهنگی، اجتماعی و سیاســی اتفاق 
افتاده، یکــی از آخرین راه های دســتیابی بــه آنان را 

سریال های خانگی قرار داده.
 البته مراد هم تنها سریالی نیســت که توسط پلتفرم ها 
پخش شــود، بلکه از نظر مختصات صنعتی و رسانه ای، 
باید با اقتضائات این دســت ســریال ها ســاخته شده و 

اصطلاحا شبیه سریال های نمایش خانگی باشد.
»آمرلی« البته جز ایــن مورد، نقطه قــوت دیگری هم 
نسبت به »سقوط« دارد که آن، تولید مشترک اثر است؛ 
بر همین اســاس بود که این ســریال توانست مخاطبی 
بیش از یک ســریال معمول ایرانی دســت وپا کند و در 
خارج از مرزهای کشور هم دیده شــود، تحسین شود و 

حتی جایزه بگیــرد.در عین حال، هشــداری که باید به 
تولیدکنندگان این محصولات داد، پرهیز از شعارزدگی  
است. هرچند دو پروژه یادشــده، چندان دچار این نقطه 
ضعف نیســتند، اما مســتقیم گویی احتمالا رایج ترین 
عارضه ای اســت کــه محصولاتــی با مضامیــن ملی و 

استراتژیک را ضعیف می کند. 
در این ســریال های خانگی، شــعارزدگی یک پیامد 
بزرگ تر هــم خواهد داشــت و آن، نه فقــط تخریب 
ارتباط محصــول با مخاطــب، بلکه حتی آســیب به 
مدیوم اســت؛ مدیومی که حالا محل رجوع مخاطب 
دنبال کننده رســانه های آلترناتیو شــده و نظر قشــر 
تــازه ای از بیننده را جلب کــرده، اگــر در برابر بیان 
شعارزده و سیاسی مراقبت نشــود، این خاصیت مهم 

را از دست خواهد داد.

یاران تازه نفس »آمرلی« در شبکه نمایش خانگی

میز خبر

در ۷۷ سالگی؛زری خوشکام درگذشت
زری خوشکام بازیگر قدیمی سینما دار فانی را وداع گفت.

زری خوشکام بازیگر قدیمی سینمای ایران همسر علی حاتمی و مادر لیلا 
حاتمی روز ۲۷ اردیبهشــت ماه دار فانی را وداع گفت. روابط عمومی خانه 

سینما این خبر را تایید کرد.
ایــن هنرمند متولــد ۱۳۲۶ بــود کــه در ســال های قبــل از انقلاب با 
کارگردان هایی جون خســرو هریتــاش، رضا میرلوحــی و علی حاتمی 
همکاری داشــت. بــازی در فیلم هــای ســینمایی »ســیمای زنی در 
دوردست«، »در دنیای تو ساعت چند است؟«، »شعله ور« و »»طلاخون« 

از دیگر فعالیت های خوشکام در سال های اخیر بود.

مراسم تشییع این هنرمند امروز شنبه ۲۹ اردیبهشت ساعت ۱۱ صبح در 
قطعه هنرمندان بهشت زهرا )س( برگزار می شود.

 نمایش هایی که با الهام از »خیام«
 اجرا شدند

حکیم عمر خیام از جمله شــاعرانی اســت کــه در تئاتر و به ویــژه تئاتر 
عروسکی مورد توجه هنرمندان گوناگونی بوده است.

۲۸ اردیبهشــت ماه روز خیام  بود و به همین انگیــزه نگاهی گذرا داریم به 
برخی از آثار نمایشی که به این چهره فرهنگی و علمی توجه داشته اند.

 هرچند تعــداد نمایش هایی که به زندگــی یا اندیشــه های خیام توجه 
داشته اند، چندان پرشمار نیست اما جالب اســت که شعر »ما لعبتکانیم و 
فلک لعبت باز...« آنچنان با تار و پود نمایش عروســکی ما آمیخته شده که 

تفکیک تئاتر عروسکی از این شعر غیرممکن می نماید.

اما در بین هنرمندان تئاتر کشــورمان، زهرا صبری یکی از کارگردان هایی 
است که نمایشــی را بر اساس اشــعار خیام روی صحنه برده. او که یکی از 
هنرمندان خلاق تئاتر ما به شمار می رود، تاکنون نمایش هایی را بر اساس 

اشعار مولانا و خیام اجرا کرده است.
صبری دهــه ۹۰ و بعد از اجرای موفق دو نمایــش »طوطی پر« و »زمین و 
چرخ« که بر اساس اشــعار مولانا روی صحنه برد، نمایش »تا یک بشمار« 
را با نگاهی به اشــعار خیام اجرا کرد که همچون دو نمایش قبلی اش مورد 

توجه قرار گرفت.
او البته بر خلاف »زمین و چرخ« که با خوانش شــعرهای مولانا همراه بود، 

»تا یک بشمار« را بدون دیالوگ روی صحنه برد.
این نمایش که کاری از گروه تئاتر »یاس تمام« بود، به صورت بی کلام اجرا 
شد و قصه سه ســرباز بود که وقتی به آن ها اعلام می شود که باید شهری را 
بمباران کنند، از این تصمیم ســر باز می زنند و به واسطه بارانی که باریده 
مشغول به بازی با گِل می شوند. سربازان با استفاده از گِل شروع به ساخت 

یک سری چیزها می کنند که بعد همگی خراب می شود.
صبری همان زمان در یکــی از گفتگوهای خود عنوان کــرده بود که این 
نمایش برگرفته از اشــعار خیام اســت. ســربازان این نمایش با ساختن 
چیزهای متعدد به وســیله گِل می خواهند به مخاطبان نشــان دهند که 
روزی به دنیا می آییم و روزی از دنیا می رویم و این طور نیست که چیزی را 

نگه  داریم یا باقی بمانیم.
صبری درباره چگونگی بهره گیری از اشــعار خیــام در روایت این نمایش 
توضیح داده بود: زمانی که اشــعار خیام را می خوانیم، حتما لازم نیســت 
به حال و هوای گذشــته برویم بلکه باید با این آثار ارتباطی امروزی برقرار 
شــود. خیام از زمان حال، زندگی در لحظه و دوست داشتن حرف می زند. 
این نظرات متعلق به زمان خاصی نیستند و در همه قرن ها قابلیت پرداخت 
دارند.او این نمایش را با متریال گل و آب اجرا کرد و به جز چند چرخ چوبی 

که همان چرخ های سفالگری است، در صحنه چیزی وجود نداشت.
این نمایــش نیز همچــون دیگــر نمایش های صبــری در کشــورها و 

جشنواره های گوناگونی روی صحنه رفت.
اما بهروز غریب پور، دیگر کارگردانی اســت که با اجرای اپُرای عروســکی 

»خیام« توجه خود را به این شاعر و اندیشه های او نشان داده است.
او همزمان با اجرای این اثر نمایشــی در نیمه دوم دهــه ۹۰ عنوان کرد که 

آماده سازی این نمایش حدود ۳ سال زمان برده است.
سرپرست گروه تئاتر عروســکی »آران« در اجرای این نمایش تلاش کرده 
بود تا اندیشــه ها و بخش هایی از زندگی حکیم عمر خیام را دستمایه قرار 
بدهد تا ضمن معرفی هرچه بهتر و بیش تر این عالم برجسته جهان اسلام، 
به رفع برخی تناقض ها و ســؤتعبیرهایی که ســال ها در اذهان عمومی و 

دوست داران خیام شکل گرفته، بپردازد.
روایت اپرای عروســکی خیام از نقطه ای آغاز می شــد که او به بلوغ فکری 
فلســفی و علمی می رســد و اندیشــه هایش در تقابل با جهان پیرامون و 
جنبش حســن صباح قرار می گیرد. در این نمایش خیام به عنوان انسانی 
اعتدال گرا، به دور از تعصبات در حال کشــف و شهود جهان پیرامون خود 
مورد توجه قرار گرفت.خوانندگی این اثر را محمد معتمدی، اسحاق انور، 

وحید تاج ، رها یوسفی و ... بر عهده داشتند.
این نمایش نیز همچون آثار دیگر گروه تئاتر عروســکی »آران« به شــیوه 
عروسکی نخی در تالار فردوســی که ویژه این گونه آثار طراحی شده بود، 

روی صحنه رفت.
از میان نمایشــنامه های رادیویی ســاخته شده بر اســاس خیام در طول 
ســال های اخیر می توان به »هنگامه یار« نوشــته بهناز امینی و کار آشا 
محرابی اشــاره کرد. در این نمایش صوتی بخشی از زندگی حکیم نیشابور 
برای شنوندگان روایت می شــود.نمایش رادیویی »هدیه« به نویسندگی 
فاطمه حســن وند و کار مینو جبارزاده اثر نمایشــی دیگری اســت که با 
محوریت خیام ساخته شده اســت. در این نمایش داستان دختری روایت 
می شود که در روز تولد خود اشعار خیام را به عنوان هدیه دریافت و پس از 

آن ماجراهایی را تجربه می کند.
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سیل در مشهد

عکس روز

خطیب نماز جمعه تهران بــه مصوبه اخیر مجلس 
مبنی بر تعطیلی »شــنبه ها« اشاره و تصریح کرد:  
اجازه بدهید از مجلس بابت تعطیلی روز شــنبه ها 

گلایه کنیم.
 حجت الاســلام محمدجــواد حاج علــی اکبری 
در خطبه های نماز جمعه ایــن هفته تهران که در 
محل دانشگاه تهران برگزار شد، با بیان اینکه خدا 
را شــکر باران رحمت الهی سراسر میهن را گرفت، 
گفت: ان شاءالله سال پرُ بارشــی پیش رو خواهیم 
داشت. البته برخی مناطق بخصوص مشهد مقدس 
گرفتار سیلاب شد و غافل گیری رخ داد، با خانواده 
جان باختگان همدردی می کنیم و ان شاءالله برای 
مســئولان این یک درس باشــد؛ ظاهرا به دلیل 
کم بارش بودن سال های گذشــته آمادگی نبوده 
است که باید تدابیر جدی تر وجود داشته تا شاهد 
خسارات به خصوص خسارات جانی نباشیم. مردم 

هم مراقبت کنند.

راهی جز مطالعه مفید برای رشد
 فرهنگی نداریم

وی با اشاره به برگزاری نمایشگاه کتاب در مصلای 
امام خمینــی)ره(، گفت: به مناســبت برگزاری 
نمایشگاه کتاب، حال و هوای کتابخوانی در کشور 
حاکم اســت و به همین مناســبت از حضور وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در نمازجمعه و سخنرانی 
قبــل از خطبه هــا تشــکر و از برگزارکننــدگان 

نمایشگاه کتاب نیز تقدیر می کنیم.
خطیب نماز جمعــه تهران با بیــان اینکه فرصت 
برگزاری نمایشگاه کتاب، یاد کتابخوانی و مطالعه 
را در کشور زنده می کند، افزود: از همین امروز نیم 
ساعت برای مطالعه وقت اختصاص دهیم، آنهایی 
هم که فرصت می گذارند، نیم ساعت اضافه کنند؛ 
راهی جز مطالعه مفید برای رشد فرهنگی نداریم. 
جزو معدود کشورهایی هستیم که با این کیفیت و 
کمیت این رخداد در آن برگزار می شــود و حضور 
رهبر فرزانه مــا با این میزان علاقــه به کتاب برای 

جوانان یک فرصت تاریخی است.

گلایه ای از مجلس برای تصویب تعطیلی 
»شنبه ها« داریم

حاج علی اکبری به مصوبه اخیــر مجلس مبنی بر 
تعطیلی »شــنبه ها« اشــاره و تصریح کرد: اجازه 
بدهید از مجلس برای تصویب تعطیلی »شنبه ها« 
گلایه کنیم. علت مســاله را در چنین شــرایطی 
نفهمیدیم. لابد دلایل خاص خود را داشتند، البته 
شــورای نگهبان هم فرصت دارد که مساله را حل 

کند.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود با بیان اینکه 
اهدای عضــو فرصتی بــرای مشــارکت در عمل 
خداپسندانه اســت، اظهار کرد: خدا را شکر کشور 
ما به برکت انقــلاب اســلامی در مرزهای دانش 
پزشــکی قرار دارد و در پیوند عضو جزء سرآمدان 

جهان هستیم. اهدای عضو، کار بزرگی است. یک 
نفر می تواند با اهدای عضو جان ۸ نفر را نجات دهد. 
بازماندگان با اعلام آمادگــی که صورت می گیرد، 

راحت تر می توانند از اعضای شما استفاده کنند.
خطیب نماز جمعه تهــران با بیان اینکــه درباره 
موضوع جمعیت بایــد مطالعه زیادی کنیم، افزود: 
۳۰ اردیبهشت روز جمعیت است، اما برای شرایط 
جامعه ما، هر روز روز جمعیت است و همه ما بدون 
استثناء در این مســأله وظیفه داریم، از مسئولان 
تا آحــاد مردم در ایــن زمینه مســئولیت دارند و 
امیدواریم برنامه های پیش بینی شــده به نتیجه 

برسد و خداوند به ذریه شما برکت بدهد.

لزوم اجرای قانون ساماندهی بازار زمین
 و مسکن و اجاره بهاء

حاج علی اکبری همچنین ضمن تشکر از مجلس 
برای تصویــب قانون »ســاماندهی بــازار زمین 
و مســکن و اجاره بها«، با بیان اینکــه من چند بار 
درباره مسأله مسکن و اجاره بها صحبت کرده بودم 
و از مسئولان خواســته بودم از مستأجران حمایت 
کنند، خاطرنشــان کــرد: در تهــران ۵۱ درصد 
مستأجر هستند، در کشور ۳۱ درصد است که عدد 

بزرگی است. 
سالم شدن، منطقی شــدن و منصفانه شدن بازار 
مسکن زندگی بسیاری از مردم را آرامش می دهد، 
از این رو از مجلس تشــکر می کنیم که در روزهای 
پایانی مســئولیت خــود قانون ســاماندهی بازار 
زمین و مسکن و اجاره بها را تصویب کرد؛ همکاری 
نزدیک مجلس و دولت و شــورای نگهبان ســبب 
شــد تا این قانون به سرعت ابلاغ شــود که نشان 
دهنده درک مناســب و مفاهمه آنها است، اگرچه 
این اقدامات دیر اســت اما باز هم خدا را شــکر که 
انجام شد؛ قانون جامعی است و دقیق نگاشته شده 
و تضامین اجرایی خوبــی دارد. از دولت و مجلس 
و شــورای نگهبان و وزارت راه و شهرسازی تشکر 
می کنیم. مطالبــه همه ما اجرای جــدی و بدون 

مسامحه این قانون است.

عمده طراحی های لباس، غربی است
خطیب نمــاز جمعه تهــران به اهمیــت موضوع 
حجاب و عفاف پرداخت و با اشــاره به اینکه مساله 
لباس و پوشاک مربوط به سبک زندگی و موثر روی 
روش زندگی مردم است و مسائل جامعه شناختی 
دارد، افزود: پیمایش ســال ۱۴۰۱ از سبد زندگی 
مــردم ۵/۵ درصد مربــوط به پوشــاک و لباس و 

ملحقات آن است. 
دشــمنان نیز به شــدت روی این موضوع کار می 
کنند، چون هــم تاثیر فرهنگی عمیــق و هم بازار 

فعال و منافع اقتصادی دارد.
حاج علی اکبــری اضافه کرد: انگیــزه اقتصادی و 
فرهنگی درباره بازار پوشــاک و لباس وجود دارد 
که در این بازار حدود ۳۰ درصد قاچاق رخ می دهد. 

همچنین در این بخش حجم قابل توجهی واردات 
صورت می گیرد. ایــن بازار فراینــد پیچیده ای از 
طراحی، تولید و عرضه داشته که در همه مراحل به 
تجدید نظر، برنامه ریــزی، حمایت و دقت و اعمال 

شاخص های حکمرانی دینی نیاز است. 
عمده طراحی های لباس بر اساس طراحی غربی 
و تقلید و کپی برداری از آن هاســت به طوری که 
کســانی که بخواهند لباس عفیفانه تولید کنند، 
با گرفتاری هــای خاص خود مواجه می شــوند. 
همچنین در بخــش تبلیــغ و ترویــج نمونه ها 
و الگوهــای ایرانی اســلامی گرفتــار تعلل هایی 

هستیم.
وی با بیان اینکه دشــمن فعال بوده تا ذائقه جامعه 
و نســل جوان را متوجه لباس های جلــف و دور از 
شخصیت ایمانی و انسانی و اسلامی ما کند، تاکید 
کرد: در این عرصه مجموعه عای فرهنگی و آموزش 
و پرورش وظیفه بزرگی داشــته و صداوســیما و 
سینما و سینمای خانگی نیز باید توجه کنند، البته 
که تلاش هایی شــده اما با وضعیت مطلوب جامعه 

فاصله خیلی زیادی است.
خطیب نماز جمعه تهران با تاکید براینکه مومنان 
گلایه مند هســتند و بــرای تهیه لبــاس خوب و 
مناسب مشکل دارند، گفت: بازار ما با بازار اسلامی 
خیلی فاصلــه دارد و موضوع ما بــا حجاب و عفاف 
در اینجاست. باید این ریشــه ها حل و فصل شود. 
امیــدوارم مســئولان در بخش هــای اقتصادی و 
فرهنگی و شــورای عالی انقلاب فرهنگی اهتمام 
داشــته و خانواده ها و صنف فروشــندگان کمک 

کرده تا شاهد اتفاق های بهتری باشیم.

رژیم صهیونیستی هیچ دستاوردی جز 
شکست نداشت

حــاج علی اکبــری با اشــاره بــه جنایــت های 
رژیم صهیونیســتی در غــزه، تاکید کــرد: رژیم 
صهیونیســیتی در باتلاقی از رســوایی های چند 
جانبه گرفتار شــده اســت. مقاومت مردم، نشان 
می دهد صهیونیســت ها در این خصــوص برنامه 
ریزی نداشته اند، اما مقاومت برنامه ریزی درستی 
داشته است که توانســتند هفت و نیم ماه زیر این 
فشار سنگین مقاومت کنند و دشــمن را اینگونه 

مستاصل کنند.
وی بــا بیــان اینکــه ایــن رژیــم پلیــد برای 
دستاوردســازی رفح را فعلًا موضــوع کار خودش 
قرار داده اســت، اظهار کرد: رفح شــاه راه حیاتی 
برای مردم محاصره شــده در غزه حساب می شود. 
گذرگاه رفــح الان تبدیل به یک پــادگان نظامی 
بزرگ و پر از تانک های رژیم صهیونیســتی شــده 
است. جمعیت مهاجر و ســاکن الان عمدتاً در رفح 
ساکن هســتند. صهیونیســت ها می خواهند به 
مقاومت ضربه بزنند و به حســب ظاهــر بایدن نیز 
توصیه می کند که رژیم صهیونیستی که این کار را 
نکند و البته این یک بازی است و یک نمایش است 

که بیشتر مصرف داخلی برای آن ها دارد.
 همه می دانند که پشــتیبان اصلی و شریک اصلی 
در تمــام جنایات صهیونیســت ها، ایالات متحده 

است.
خطیب نمــاز جمعه تهران اظهار کــرد: مقاومت 
ضربه های بسیار جدی به رژیم صهیونیستی وارد 
کرده است و آنها باورشــان نمی شد بعد از هفت و 
نیم مــاه همچنان جریان مقاومت وســط صحنه 

باشد.
حاج علــی اکبری تاکیــد کرد: در ایــن هفت و 
نیم مــاه رژیم صهیونیســتی هیچ دســتاوردی 
جز شکســت در دیپلماســی، میدان و نزد افکار 
عمومی نداشــت و در مقابل، جبهه مقاومت در 
دیپلماسی، میدان و نزد افکار عمومی الحمدالله 
موفق و سربلند بوده اســت. امیدواریم به برکت 
امام رضا)ع(، شــاهد موفقیت و نصرت بیشــتر 

جبهه مقاومت باشیم.

گلایه خطیب جمعه تهران از تصویب تعطیلی »شنبه ها« در مجلس
 معاون اجرایی رئیس جمهور با اشــاره به انجام 
دور دوم ســفر رئیس جمهور و هیــات دولت به 
مازندران، از اجــرا و تکمیل برخــی طرح های 
مهم و اساسی این اســتان خبر داد و گفت: ۱۱۷ 
مصوبه در این ســفر برای مازنــدران تصویب و 

اعتبار مورد نیاز آن در نظر گرفته شد.
 محســن منصوری روز جمعه در حاشــیه سفر 
رئیس جمهور به مازندران اعــلام کرد: تکمیل 
ساختمان سد هراز از جمله این طرح ها است که 
برای ساخت آن ۱۵ هزار میلیارد ریال اعتبار در 

این دور از سفر در نظر گرفته شده است .
معــاون رئیس جمهــور همچنیــن تخصیص 
پنج هــزار و ۵۰۰ میلیارد ریال برای بهســازی 
راه اصلی هراز، پنــج هزار میلیــارد ریال برای 
تکمیل بیمارســتان آموزشی ساری،  چهار هزار 
و ۴۰۰ میلیــارد ریال برای تعریض و بهســازی 
راه اصلی کرج- چالوس )دزدبن-کلاردشــت( 
و جاده مرزن آباد- کلاردشــت و چهــار هزار و 
۲۰۰ میلیارد ریال برای بهسازی باند و عملیات 
زهکشی فرودگاه ســاری را به عنوان بخشی از 
بسته پیشــنهادی مصوبات دور دوم سفر رئیس 

جمهور به مازندران اعلام کرد.
وی ادامــه داد: تخصیــص چهار هــزار و ۲۰۰ 
میلیارد ریال برای آبرســانی به شهرهای رامسر 
و تنکابن، چهار هــزار و ۱۰۰ میلیارد ریال برای 
تکمیل پــروژه های تخریب و بازســازی ملی و 
استانی، محرومیت زدایی و مقاوم سازی مدارس 
ناایمن و ساماندهی مدارس الحاقی دارای رشد 
جمعیت دانش آموزی، چهار هزار میلیارد ریال 
برای رفع و اصلاح نقاط حادثه خیز استان، چهار 
هزار میلیــارد ریال برای روکش و ایمن ســازی 

راه های روستایی در نظر گرفته شده است.
منصوری اضافه کرد: در این دور از ســفر رئیس 
جمهور، چهار هزار میلیــارد ریال برای تکمیل 
تأسیسات فاضلاب شــهر بابل و امیرکلا، چهار 
هــزار میلیارد ریــال برای تکمیل تأسیســات 
فاضلاب شهر بابلســر )ارتقای مدول اول تصفیه 
خانه(،  چهار هــزار میلیارد ریــال برای تکمیل 
تأسیسات فاضلاب شــهرهای  نوشهر، چالوس، 
نور، رویان، ایزدشــهر و چهار هزار میلیارد ریال 
برای آبرســانی به بابــل، بابلســر، فریدونکنار 
و شــهرهای گروه الف، شــهرها و روســتاهای 
سوادکوه، سواد کوه شمالی، قائم شهر و جویبار 
از ســد البرز )آبرســانی به فریدونکنار( در نظر 

گرفته شد.

وی گفــت: اختصاص چهار هــزار میلیارد ریال 
برای تکمیل ساختمان ســد گلورد، سه هزار و 
۷۰۰ میلیارد ریــال برای تکمیل پــروژه های 
نیمه تمام خیران،  سه هزار و ۴۰۰ میلیارد ریال 
برای آبرســانی به شــهرهای چالوس و نوشهر،  
ســه هزار و ۲۰۰ میلیارد ریال برای چهارخطه 
کردن جاده ســاری-تاکام، ســه هــزار و ۱۰۰ 
میلیارد ریال برای بازنگــری و اجرای طرح های 
هادی روســتایی و ایمن ســازی روستاهای در 
معرض خطر، سه هزار میلیارد ریال برای روکش 
راه های شریانی استان و ســه هزار میلیارد ریال 
برای ساماندهی پسماند آمل واقع در کاسه سد 
هراز در دور دوم سفر رئیس جمهور به مازندران 

مصوب شده است.
به گفتــه معــاون اجرایی رئیس جمهور، ســه 
هزار میلیارد ریال برای مرکــز اصلاح نژاد مرغ 
لاین، ۲ هزار و ۵۰۰ میلیــارد ریال برای پل های 
اسپی رود و سمســکنده و پل کنارگذر جنوبی 
بابل، ۲ هزار میلیارد ریال برای مرمت و بهسازی 
آب بندان های استان، ۲ هزار میلیارد ریال برای 
آبرسانی به تک روســتاها و تکمیل مجتمع های 
آبرسانی روســتایی اولویت دار و دارای تنش ، ۲ 
هزار میلیارد ریال برای تکمیل پروژه احداث ۴۲ 
کیلومتر خط دو مــداره ۶۳ کیلوولت پول –بلده 
نور و احداث پســت ۶۳/۲۰ کیلوولــت بلده نور 
به ظرفیــت ۶۰ مگاوات و ۲ هــزار میلیارد ریال 
برای تکمیل پروژه احداث ۱۰ کیلومتر خط دو 
مداره ۶۳ کیلوولت تغذیه کننده پســت ۶۳/۲۰ 
کیلوولت گناب بابل و احداث پســت ۶۳/۲۰ به 

ظرفیت ۱۰۰۰ مگاوات اختصاص یافته است.
وی افــزود: تخصیص یک هــزار و ۶۰۰ میلیارد 
ریال برای احداث بانــد دوم نکا- نیروگاه و جاده 
بهشهر- بندر امیرآباد، یک هزار و ۵۰۰ میلیارد 
ریال بــرای احداث اردوگاه فرهنگی ورزشــی، 
یک هــزار و ۵۰۰ میلیــارد ریال بــرای اجرای 
عملیات تجهیز و نوسازی و زهکشی زمین های 
کشــاورزی،  یک هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال برای 
تکمیل ســالن کشــتی پنج هزار نفره جویبار و 
یک هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال برای آبرســانی به 

نکا، بهشهر و گلوگاه در نظر گرفته شده است.
 دومین سفر استانی رئیس جمهور به مازندران از 
روز پنجشنبه )۲۷ اردیبهشت( آغاز شد و غرب 

مازندران میزبان رئیس جمهور است.
آیت الله ســید ابراهیم رئیســی دیروز از طریق 
فرودگاه بین المللی شهدای ساری و با استقبال 

نمایندگان ارشــد اســتان از جملــه آیت الله 
محمدباقر محمدی لایینــی نماینده ولی فقیه، 
استاندار و تعدادی از نمایندگان مردم استان در 

مجلس وارد مازندران شد.
گفت وگــوی خبــری در فــرودگاه، حضور در 
کارخانه چــوب و کاغذ و جشــن احیای ۳۹۵ 
واحد تولیــدی راکد اســتان، دیدار بــا مردم 
مازندران در مصلای امام خمینی)ره( ســاری، 
حضور در بیمارســتان رازی قائمشهر و افتتاح 
این بیمارستان، افتتاح مجتمع آموزشی برکت 
روســتای خرماکلا در شهرســتان قائمشــهر، 
حضــور در جمع فعــالان اقتصــاد مردمی در 
خرماکلا، دیــدار با خانــواده شــهدای مدافع 
حرم و شرکت در جلسه شــورای اداری استان 
برنامه های روز نخســت ســفر رئیس جمهور به 
مازندران بودند.دیدار با مــردم غرب مازندران 
در نوشــهر و بازدیــد برخی از زیرســاخت ها و 
طرح های غرب اســتان نیز برنامه های روز دوم 
ســفر رئیس جمهور به مازندران است. اعضای 
هیئت دولت نیز امــروز مانند روز گذشــته در 
شهرستان های مختلف مازندران به نمایندگی 

از رئیس جمهور حضور می یابند.
سفر نخست آیت الله رئیسی همراه با تعدادی از 
وزرا و اعضای هیات دولت سیزدهم به مازندران 
۲۰ اسفند ۱۴۰۰ انجام شد که افزون بر دیدار با 
اقشار مختلف مردم و بازدید از برخی طرح های 
زیرساختی، بهره برداری از چندین طرح عمرانی 
و تعیین تکلیف تعدادی از پروژه های نیمه کاره 
و بر زمین مانده، نتیجــه آن در نظر گرفتن ۱۷۶ 
مصوبه برای اجرای طرح های مختلف با مجموع 
اعتبار مصوب بیش از ۱۷۷ هزار و ۸۹۸ میلیارد 

ریال بود.
از پایان ســال ۱۴۰۰ تا کنون افــزون بر ۱۲۶ 
هــزار و ۴۱۵ میلیارد ریال اعتبــار به طرح های 
مصوب سفر نخســت رئیس جمهور به مازندران 
اختصاص یافت که معادل ۷۱ درصد کل اعتبار 

در نظر گرفته شده برای این طرح ها است.
بــه اســتناد آمارهــای اعلام شــده توســط 
دستگاه های اجرایی و اســتانداری مازندران، از 
مجموع ۱۷۶ مصوبه سفر نخست رئیس جمهور 
به مازنــدران ۷۸ مصوبه به طــور کامل محقق 
شده، در ۸۹ مصوبه فرآیند اجرایی طی می شود 
و عملیات اجرایــی با پیشــرفت فیزیکی طبق 
برنامه در حال انجام است و اجرای ۹ مصوبه نیز 

در حال پیگیری است.

باقری:

بریکس، هسته اولیه اراده برای ساختن جهان عادلانه است
معاون سیاسی وزیر امور خارجه از گروه بریکس 
به عنوان هســته اولیه و پیشــران اراده جمعی 
بین المللی برای ساختن جهانی مبتنی بر عدالت 

و تأمین منافع کشورهای مستقل یاد کرد.
 علــی باقــری کــه روز جمعــه بنا بــه دعوت 
رئیس جمهوری تاتارســتان با هدف شــرکت 
در پانزدهمیــن اجلاس بین المللــی اقتصادی 
روسیه- جهان اسلام به کازان سفر کرده است، 
این ســخنان را در نشســت تخصصی بررسی 
مناسبات جمهوری اسلامی ایران و فدراسیون 

روسیه در این اجلاس بیان کرد.
وی تأکید کرد: اراده جدی مــا در گروه بریکس 
این اســت که زمینه پیوســتن دیگر بازیگران 
منطقه ای و بین المللی را بــرای حرکت مؤثرتر 
و اثربخش تر در مناســبات بین المللی به دنبال 

داشته باشیم.
معاون وزیر امور خارجه از گروه بریکس به عنوان 
هسته اولیه و پیشــران اراده جمعی بین المللی 
برای ســاختن جهانی مبتنی بر عدالت و تأمین 

منافع کشورهای مستقل یاد کرد.
وی اظهار داشت: از این منظر، نشست آتی سران 
گروه بریکس در جمهوری تاتارستان که در دوره 
ریاست روسیه بر این گروه برگزار خواهد شد از 
نظر ما نشست بسیار مهم و تعیین کننده خواهد 

بود. تلاش جدی ایران و روســیه این اســت که 
این نشســت را به نقطه عطفی در همکاری بین 

کشورهای عضو بریکس تبدیل کنیم.
باقری در بخش دیگری از ســخنان خود با اشاره 
به اراده رهبران ایران و روســیه بــرای تقویت 
مناســبات دوجانبه گفت: رهبر معظم انقلاب 
در دیدار چند ســال قبل خود با آقــای پوتین 
رئیس جمهــوری روســیه بر این نکتــه تأکید 
فرمودند که نگاه ایران به مناســبات دو کشــور 
این اســت که ایران مســتقل و روسیه مقتدری 
را در ســطح منطقه و جهان و ایران مستقلی را 
در سطح منطقه و جهان داشــته باشیم. این دو 
گزاره، راهبرد اصلی مناســبات ایران و روسیه را 

تشکیل می دهد.
وی خاطرنشــان کرد: همکاری های دو کشــور 
در چارچــوب ســازوکارهای چندجانبــه از 
جمله بریکــس می تواند تحقق ایــن بخش از 

رهنمودهای رهبر معظم انقلاب باشد.
معاون سیاسی وزارت امور خارجه گفت: ایران و 
روسیه این اراده را دارند و در عمل نشان داده اند 
که با همکاری در زمینه های مختلف قصد دارند 
که مناســبات مبتنی بر عدالت بین کشورهای 
مســتقل را بنا بگذارند. امروز در چنین فضایی 
با یکدیگر گفت و گو می کنیم و بر این اســاس، 

یک رســالت بزرگ بر دوش کارگــزاران بزرگ 
دو کشــور به ویژه در حوزه اقتصادی است؛ چه 
بخش خصوصــی و چه کارگــزاران اقتصادی و 

تجاری دارای مسئولیت در حاکمیت دو کشور.
باقری همچنین گفت: امروز نیاز داریم که ایران 
و روســیه در تعامل با یکدیگر، بســتر مشارکت 
دیگر کشورهای مســتقل را جلب کنند. بر این 
اساس، مشــارکت دیگر قدرت ها مانند برزیل، 
آفریقای جنوبی و هند در ایــن رویکرد صحیح 
و منطقی، می تواند زیربنا و زیرســاخت جهان 
مبتنی بر همکاری مشــترک و مبتنی بر عدالت 
که چشــم انداز آن صلح و آرامــش و رفاه برای 
کشــورهای جهــان و ملت های دیگر باشــد را 

پدیدار کند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود انتخاب مجدد 
پوتین به عنوان رئیس جهوری روســیه را تبریک 
گفت و ابــراز امیــدواری کرد کــه در دوره جدید 
ریاست جمهوری روســیه شاهد رشــد و ارتقای 
مناسبات همه جانبه، دوســتانه و همکاری جویانه 
تهران و مســکو باشــیم و عــلاوه بر توســعه 
مناسبات دو کشور در ســطح دوجانبه، بتوانیم 
با همکاری یکدیگر، زیرســاخت همکاری های 
چندجانبــه و بین المللــی را بــرای توســعه 
همکاری های تجاری و اقتصادی بنا بگذاریم.

معاون اجرایی رئیس جمهور:

 ۱۱۷ مصوبه برای دور دوم سفر رئیس جمهور به مازندران 
تصویب شد


